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De hypotheek voor een sloop nieuwbouwregeling vraagt om specialisme
De sloop nieuwbouwregeling voor de geselecteerde 

woningen is al enige tijd geleden van start gegaan. 

Diverse woningen in het aardbevingsgebied zijn niet 

geschikt om te verstevigen en zijn door de Nationaal 

Coördinator Groningen aangewezen voor de sloop 

nieuwbouwregeling. Deze regeling maakt het sluiten 

van een hypotheek echter complex, zeker als er nog 

een hypotheek op de te slopen woning rust. Toch zijn 

er uitstekende mogelijkheden. Vaak kan de huidige 

rente meegenomen worden of komt u in aanmerking 

voor scherpe rentetarieven die voor energiezuinige 

woningen gelden. Om dit soepel te laten verlopen is 

het van groot belang om een hypotheekadviseur in 

de arm te nemen die hierin gespecialiseerd is. 

BTER financieel heeft 3 adviseurs die zich hier in 

gespecialiseerd hebben en inmiddels de nodige 

ervaring hebben opgedaan met deze regeling. Het 

voordeel van BTER financieel is dat BTER onafhan-

kelijk is en bij vrijwel iedere geldverstrekker terecht 

kan en korte lijnen heeft met de geldverstrekkers. 

Wilt u weten hoe BTER financieel u kan helpen met 

de financiering dan is het mogelijk om een vrijblij-

vende afspraak op een van de 14 vestigingen of 

bij u thuis te maken. De adviseurs zijn ook buiten 

kantoortijden beschikbaar.

BTER in hypotheken!

Bel nu voor een 
vrijblijvend gesprek
bij u thuis of op één
van onze kantoren

Ook buiten kantoortijden

Onafhankelijk
hypotheekadvies!

Naast een reguliere hypotheek
gespecialiseerd in:

• Sloop nieuwbouw regeling
• Verduurzamingshypotheken
• Verhuizen en verbouwen

Wij bieden vrijwel iedere
geldverstrekker aan

hypotheken!en!en!

BTER financieel
Groningen
Boterdiep 69-1
9712 LK Groningen
t  050 - 80 09 107

BTER financieel
Hoogezand
Gorecht-Oost 175
9603 AE Hoogezand
t  0598 - 85 11 89

e info@bterfinancieel.nl
i  www.bterfinancieel.nl

Het specialistenteam op gebied van financiering van de aardbevingsproblematiek bestaat uit: 

Johan Zuidema Richard Coenrady Sipke Duursma
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Van de redactie
In deze editie kijken we terug 
én vooruit. Wie maken zich 
nu werkelijk hard voor alle 
gedupeerde Groningers? 

De houding van onze eigen bestuurders 
is met het verschijnen van ‘Groningers 
boven Gas’ nog weinig veranderd. Net 
zoals in het verleden doen ze weinig of 
niets met de inbreng van maatschap-
pelijke organisaties en de wensen en 
ideeën van bewoners.

Het Kamerdebat over de conclusies en 
aanbevelingen uit het rapport van de 
parlementaire enquêtecommissie ging 
zoals gevreesd: een ongeïnteresseerde en 
arrogante minister-president die ons als 
‘nevenschade’ bestempelt én ‘gewoon’ door 
gaat. Coalitiepartijen die ondanks alles toch 
weer de rijen sluiten en het niet aandurven het 
beleid vanaf 2012 af te keuren. Wel nog een 
hier en daar aangescherpt maatregelenpakket 
‘Nij begun’. Wat rest is het voordeel van de 
twijfel voor de staatssecretaris. 
Een ‘Nij begun’ is zo ver weg en zonder 
tegenmacht dreigt ook deze ballon vol 
beloftes snel leeg te lopen. Die tegenmacht 
moet nu eindelijk eens van onze eigen 
volksvertegenwoordigers en bestuurders 
komen. Maar dat werkt alleen als het 
tegengeluid en alle kritische inbreng vanuit 
maatschappelijke organisaties en vanuit 
burgers eindelijk serieus genomen wordt. Of 
het nu gaat om schadeherstel en versterking 
van gebouwen, om de aanpak van een dorp, 
om het ontwikkelen van een toekomstbeeld 

en -perspectief voor Groningen: het begint en 
eindigt bij de inwoners.
Daarover valt van alles in deze krant te lezen.
Zo concludeert Jelle van der Knoop dat in 
de afgelopen jaren de echte strijd níet door 
bestuurders is gevoerd, maar door burgers 
en organisaties als GBB en Gasberaad. 
We blikken terug op de verschillende 
reacties op het enquêterapport en moeten 
met lede ogen constateren dat tegenmacht 
weer verschrompelde tot onmacht. En 
dat lag niet aan Sandra Beckerman, Henk 
Nijboer, Jesse Kalver en Pieter Omtzigt.
‘Snakkers binn’n gain douners’ schetst 
een beeld van ‘onze’ CdK. Voor Hans 
Vijlbrief hebben we een open brief. En 
zoals steeds laten we mensen zelf aan het 
woord: Harry van Til, Nicole van Eijkern en 
haar dochter Eline en Trijni van der Sluis. 
Ook de dorpenaanpak komt aan bod. We 
hebben bijdragen van Agustín de Julio Pardo 
(Wat belangrijk is voor vertrouwen) en van 
Cees Wildervanck (Van VOC tot Lelylijn).  
We kijken naar de toekomst waarin een 
Commissaris vóór Groningen een rol zou 
kunnen spelen. De column is deze keer van 
Pieter Sijpersma.

Samengevat: Er valt weer heel wat te 
lezen in deze GBB-krant. En wat zou het 
mooi zijn als iedereen de dichtstbijzijnde 
volksvertegenwoordiger in gemeenteraad 
of staten aanspreekt op zijn of haar daden 
en als je dat blijft doen, wie weet… Als 
we ‘t van politici en bestuurders niet 
kunnen verwachten, dan zullen we toch op 
z’n minst zelf het heft in handen moeten 
nemen. Ook daarvoor vindt u in dit nummer 
aanknopingspunten.

Voorwoord

Onmacht en tegenmacht
Onmachtig hebben we ons in dit 
gebied al heel lang gevoeld. Tegenover 
de NAM die onze huizen deed beven 
en de veroorzaakte schades slechts 
mondjesmaat wilde vergoeden. Tegen-
over de overheid die het uiteindelijk in 
de eerste plaats ging om geld en voor 
wie de veiligheid van haar burgers se-
cundair was. Tegenover molochs van 
uitvoeringsinstanties voor wie proce-
dures en juridische correctheid boven 
mensen stonden. Tegenover onze 
bestuurders en vertegenwoordigers, 
die zich te weinig inspanden om onze 
belangen te bevechten.

Voor ons als inwoners van dit gebied bleef 
geen andere mogelijkheid, dan samen een 
tegenmacht te vormen. Dat hebben we 
gedaan door ons te verenigen, door onze 
stem te laten horen tijdens fakkeltochten 
en andere protestacties, in kranten en 
televisieprogramma’s en door een beroep 
te doen op ons rechtssysteem.

Er is niet één actie, optreden of proces 
aan te wijzen dat uiteindelijk tot een fun-
damentele verandering heeft geleid. Er zijn 
wel een paar medebeslissende momenten 
geweest. Het beroep van de GBB en vele 
anderen tegen het instemmingsbesluit 
2015, waardoor de Raad van State het 
winningsniveau terugbracht naar 27 miljard 
m3. De fakkeltocht na de beving van Zee-

rijp in 2018, die de toen al lang slepende 
discussie over een nieuw schadeprotocol 
in een stroomversnelling bracht. En – ver-
rassing – de strafzaak van de GBB tegen 
de NAM die de beide oliemaatschappijen 
er toe bracht op termijn tot een beëindi-
ging van de gaswinning te komen. Het zijn 
drie heel concrete aanwijzingen waarvan 
duidelijk is dat gezamenlijk verzet een vol-
doende grote tegenmacht opbouwt om de 
macht van koers te doen veranderen.

Is onze onmacht nu verleden tijd? Nee, 
meen ik. Papieren maatregelen en parle-
mentaire stemmingen zijn onvoldoende. 
Het komt nu aan op de concrete uitwerking 
van die voornemens. Wat en wanneer gaan 
wij daar wat van merken bij de afhandeling 
van schades en de versterking van onze 
woningen? En hoe krijgen wij een stem in 
de maatregelen die genomen gaan worden 
om de leefbaarheid te verbeteren en ons 
gebied perspectief te bieden. Want ook 
dát gaat ons allemaal direct aan. En ook 
dáárvoor zullen we gezamenlijk onze stem 
moeten laten horen. Zo niet, dan wordt er 
weer over ons en buiten ons om beslist.

Coert Fossen
Voorzitter Groninger 
Bodem Beweging

De volgende krant verschijnt: november 2023

Colofon

Uitgave
Groninger Bodem Beweging 
Stationslaan 8, 9919 AB Loppersum
contact@groninger-bodem-beweging.nl
www.groninger-bodem-beweging.nl
 groninger bodem beweging

Oplage 125.000 exemplaren

Bestuur GBB
Albert Hebels, Coert Fossen en  
Ciska van Aken 

Redactie
Josie Borger, Henk Bos, Martin Ettema, 
Willem Gispen, Cato ten Hallers, Merel 
Jonkheid, Ineke Noordhoff, Erik van Raal-
te (coördinatie) en Gerhard Visker

Overige bijdragen
Pieta Ettema, Augustin De Julio, Jelle van 
der Knoop, Lukas Koops, Derwin Schor-
ren, Pieter Sijpersma (column), Cees 
Wildervanck e.a.

Fotografie Anton van der Salm,  
Willem Gispen, Martin Ettema e.a.
Illustraties Pluis
Infographics Gerhard Visker

Acquisitie/Productie
Printing Point 4 U
Aries Platje ( 06 – 33781920 )
info@printingpoint4u.nl
www.printingpoint4u.nl
Noorderstraat 95a, 9611 AC Sappemeer

Druk
Mediahuis Noord

De Groninger Bodem Beweging is niet 
aansprakelijk voor de inhoud van de advertenties



WWW.GRONINGER-BODEM-BEWEGING.NL4 NUMMER 23 - 2023

Groningse gastvrijheid & 
sfeervol genieten

KWALITEIT ENPERSOONLIJKE TOUCH7 DAGEN PER WEEK!63 premium
hotelkamers 
Meerdere zalen voor
events
Heerlijk ruim terras
Culinair genieten
Verrassend luxe SPA
7 luxe long stay
appartementen

www.hotelspoorzichtspa.nl
Molenweg 11

9919 AE Loppersum
0596 571 592

info@hotelspoorzichtspa.nl

Gaat het mis tussen u en de overheid? De Nationale ombudsman helpt. 

Neem contact met ons op via 088-223 4455 of   gaswinning@nationaleombudsman.nl. 
U kunt ook op afspraak bij ons langskomen op ons kantoor, aan de Hogestraat 2 in Loppersum.

Loopt u vast in de 
schadeafhandeling of het 
versterken van uw woning?  

088-223 4455   |  www.nationaleombudsman.nl

ADVERTORIAL (TEKST VAN DE ADVERTEERDER)

De aardbevingscoaches staan voor je klaar!
 
Aardbevingen veroorzaken niet alleen schade aan gebouwen. Mensen kunnen veel 
last (sociaal emotionele schade) hebben van alles wat er gebeurt. Veel angst, zorgen, 
spanning, boosheid, stress en/of slapeloosheid. Ben je getroffen door aardbevings-pro-
blematiek? Kimberley van Oossanen, Coralie Schanssema, Mathijs van der Molen en 
Myléne Piek zijn aardbevingscoaches bij Mensenwerk Hogeland. Zij kunnen helpen!

Wat doen aardbevingscoaches?
Aardbevingscoaches lossen het probleem niet 

op. Maar bieden wel een luisterend oor of staan  

gedupeerden bij in contacten met de verschillende 

instanties die over bevingsschade gaan. De mensen 

staan centraal. Bij ons word je wél gehoord’. 

“Ik had enorm de behoefte om met 
iemand te praten, om mijn verhaal kwijt 
te kunnen en gehoord te worden.” 

De komende jaren vinden in de dorpen Kantens, Zan-

deweer, Uithuizen en Uithuizermeeden versterkingsope-

raties plaats. Woningen worden versterkt of gesloopt 

en opnieuw gebouwd. De aardbevingscoaches willen 

graag ondersteunen met alles wat komt kijken bij het 

verhuizen naar een tijdelijke woning en weer terug.

Contact
Wil je contact met de aardbevingscoaches? Aarzel 

dan niet, ze staan voor je klaar! Je kunt ze bereiken 

via info@mensenwerkhogeland.nl of bel naar tele-

foonnummer (0595) 745 090. 

Op de website https://www.mensenwerkhogeland.

nl/meer/aardbevingscoach/ vind je meer informatie.

Fotografen gezocht 
in Het Hogeland!!

Vind je fotograferen leuk? Help dan mee om 

de versterking na aardbevingsschade in de 

gemeente Het Hogeland van jouw dorp op een 

dorp in de buurt in beeld te brengen! Meld je 

aan als fotograaf voor het fotoproject!

We organiseren een fotoproject om verandering 

door versterking in het dorp vast te leggen. 

Daarvoor zijn we op zoek naar mensen die foto-

graferen leuk vinden! We willen graag vastleg-

gen hoe een huis verandert doordat het wordt 

herbouwd of versterkt en daardoor verandert. 

Maar ook wanneer een rijtje huizen of hele 

straat anders wordt ingericht.

Wat gaan we met de foto’s doen?
Met alle foto’s gaan we samen met jou en de 

andere fotografen kijken wat we met de foto’s 

willen en kunnen doen. Denk aan een expositie 

of er een boek van maken. Of misschien heb jij 

een ander super goed creatief idee!

Doe je mee?
Lijkt het je leuk om mee te doen, geef je dan nu 

op! Dit kan via info@mensenwerkhogeland.nl of 

0595 745 090

Aardbevingen veroorzaken niet alleen 
schade aan gebouwen. Mensen kunnen veel 
last (sociaal emoti onele schade) hebben 
van alles wat er gebeurt. Blijf daar niet mee 
rond lopen! Schakel de aardbevingscoach in! 

Grote gevolgen
De gevolgen van aardbevingsschade zijn groot 
en niet alleen voor jouw woning! Denk aan 
lang wachten op schade herstel, je niet serieus 
genomen voelen, per direct je huis uit omdat je 
huis niet veilig meer is, naar een wisselwoning 
moeten verhuizen omdat je huis versterkt moet 
worden, je huis moeten verkopen waar geen 
interesse voor is. Je voelt je gefrustreerd, boos, 
machteloos en bang tegelijk. Het zijn voor-
beelden van wat er op je af komt als je in een 
aardbevingsgebied woont.

De aardbevingscoaches zijn er voor jou!
Met al deze gevolgen kun je en hoef je niet 
alleen mee om te gaan. Schakel de aardbevings-
coach in. Wij bieden je een luisterend oor of 
staan je bij in contacten met de verschillende
instanti es die over bevingsschade gaan. 
Daarbij ondersteunen we jou en je buren om 
samen weer grip te krijgen op je woon- en 
 l eef omgeving. Wij staan voor je klaar! 
Neem contact op met Mensenwerk Hogeland 
en bel (0595) - 745 090.

Mensenwerk Hogeland
Kapelstraat 9
9781 GK Bedum

www.mensenwerkhogeland.nl
info@mensenwerkhogeland.nl
t (0595) 745 090

Aardbevingscoach: 
wij staan voor je klaar!

foto: Peter Russchen
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Onmacht in plaats 
van Tegenmacht 
- Rutte gijzelt Groningen
De presentatie van ‘Groningers boven Gas’ - het rapport van de parlementaire 
enquêtecommissie over de aardgaswinning in Groningen – op 24 februari in Zeerijp 
was voor veel mensen een gedenkwaardig moment. Het rapport gaf herkenning en 
erkenning: ‘We hebben gelijk gehad’. En hoop: ‘Nu moet het goed komen’. Tegelij-
kertijd ook: ‘En nu dan?’ In de weken en maanden erna komen twee begrippen uit 
het rapport steeds weer naar voren. ‘Systeemfalen’ als belangrijke oorzaak en de 
‘Ereschuld’ die moet worden ingelost. Beide lijken dwaallichten geworden die het 
zicht op echte oplossingen bemoeilijken.

Systeemfalen suggereert dat systemen de 
boosdoener zijn. Maar het zijn toch echt men-
sen van vlees en bloed die voor alle ellende 
hebben gezorgd: in Den Haag, net zoals in 
Groningen. Tegelijkertijd blijft wat de enquête-
commissie betreft het systeem zelf (schei-
ding schadeherstel en versterking) in tact.

CdK toont geen zelfreflectie
Twee dagen na de presentatie in Zeerijp zat 
onze Commissaris van de Koning aan tafel 
bij het programma Buitenhof. Daar vielen 
twee dingen op. Zelfreflectie op het eigen 
functioneren is niet iedereen gegeven. Paas 
werd zichtbaar in verlegenheid gebracht toen 
hij werd geconfronteerd met zijn mail aan 
de minister-president waarin hij het opnam 
voor de oliemaatschappijen. Daar tegenover 
benadrukte hij dat bestuurders zoals hij 
voortdurend aan de kant van de inwoners 
hebben gestaan.
Drie dagen na Zeerijp begon in Nieuwspoort 
de slag om de invulling van de Ereschuld. 
Drie wijzen uit het Noorden, met onze 
Commissaris voorop, trapten af met een 
persconferentie: hoe zij de invulling van de 
Ereschuld voor zich zagen. Natuurlijk: scha-
deherstel en versterking, maar vooral ook 
waterstof, infrastructuur, economie en nog 
zoiets zoals een ‘cultuurverandering’. 

Vragen in plaats van eisen
Ruim een week later - het is dan 8 maart - 
wordt het ‘smeekschrift van Delfzijl’ namens 
provincie, gemeenten en waterschappen 
aangeboden aan de woordvoerders op het 
gasdossier in de Tweede Kamer: vragen in 
plaats van eisen. Zonder dat er geluisterd is 
naar inwoners of maatschappelijke organisa-
ties wat hún eisen zijn.
Een paar weken later komt het IMG met 
een pakket aan maatregelen. Daarin geeft 
IMG aan wat er volgens hem nodig is om 
de schadeafhandeling ‘milder, menselijker 
en makkelijker’ te maken. Kosten tussen 
de € 5 à € 10 miljard voor de komende vijf 
jaar. De politiek mag kiezen. Een vraag die 
knaagt is waarom het IMG niet eerder met 
dit soort voorstellen kwam.

De GBB geeft een eerste reactie op het en-
quêterapport. Voortbordurend op het Sociaal 
Handvest en het eisenpakket voor Groningen 
richt de GBB zich vooral op het sluiten van 
de gaskraan, doet concrete suggesties voor 
een betere schadeafhandeling en versterking 
en vraagt om perspectief voor jongeren en 
om aandacht voor complexe situaties.

Inwoners staan aan de zijlijn
Op 31 maart verschijnt ‘Ereschuld: herstel 
en perspectief voor Groningen’ - het ‘groene 
boekje’. De uitwerking vanuit bestuurlijk 
Groningen van de Ereschuld vraagt in totaal 
€ 30 miljard. ‘In afstemming met de maat-

schappelijke organisaties’. In afstemming…? 
Afstemmen suggereert commitment. Maar 
afstemmen is toch echt iets anders dan 
luisteren naar of met instemming van…... 
Inwoners zelf staan weer aan de zijlijn. De 
staatssecretaris doet dat anders. Die sprak 
in de weken na het rapport wel zelf met 
inwoners als input voor de kabinetsreactie.
Op 12 en 13 april bespreekt de Tweede Ka-
mer het enquêterapport. Het zijn de eerste 
schermutselingen: de rol van de minis-
ter-president, de eigen rol, de bevindingen 
en de aanbevelingen uit het enquêterapport; 
het komt allemaal al aan de orde, in afwach-
ting van de kabinetsreactie.
Die komt op 25 april, als het kabinet in 
Garmerwolde zijn maatregelenpakket presen-
teert. In een heel andere sfeer dan in Zeerijp. 
In plaats van €30 miljard komt er € 22 mil-
jard beschikbaar: €13,7 miljard nieuw geld 
en €8,7 miljard dat al was toegezegd. Weer 
komt Mark Rutte met ‘excuses’ nu vergezeld 
van 50 maatregelen. Zoals het ‘voornemen’ 
de gaskraan te sluiten, schadeherstel en 
versterking te ‘verbeteren’, te ‘bouwen’ aan 
sociaal en mentaal welzijn, aan economisch 
perspectief. En ook aan een ‘betere overheid 
in dienst van de samenleving’. Dat alles 

moet voor een ‘Nij begun’ zorgen.
Onze eigen bestuurders reageren teleurge-
steld omdat zij een belangrijk deel van de 
gedachte invulling van de Ereschuld missen. 
Voor de GBB heeft schadeherstel en verster-
king prioriteit. Daarom is de GBB gematigd 
positief over de ingeslagen richting. Later 
(23 mei) laat de GBB zich kritischer en 
concreter uit. Niet alleen moeten de zwaarst 
gedupeerden veel meer prioriteit krijgen dan 
wordt voorgesteld - de grens van € 40.000 
werkt averechts - er mogen ook geen nieuwe 
verschillen ontstaan. De focus moet liggen 
op de kern van het aardbevingsgebied en 
de zogeheten complexe gevallen. Eenzelfde 
focus zou moeten gelden als het gaat om het 
economische steunpakket. De rol die de NPG 
daarbij krijgt toebedeeld doet de wenkbrauwen 
fronsen, gezien alle ervaringen tot nu toe. De 
gaskraan moet nú dicht. En de minister-presi-
dent moet zijn verantwoordelijkheid nemen.
Ondertussen vergaderen Provinciale Staten 
en zijn voor hun doen kritisch over het optre-
den van de regiobestuurders. D’66 stuurde 
zelfs aan op reflectie op de (eigen) rol van 
alle regionale bestuurders in het gasdossier. 
De Commissaris blijkt niet onder de indruk. 
Het wachten is op het aantreden van de 
nieuwe onafhankelijke bevingsgedeputeerde 
Susan Top. Maar dan moet er wel eerst een 
coalitieakkoord zijn.

Kamerdebat met twee gezichten
Het langverwachte Kamerdebat over de 
kabinetsreactie vindt 6 en 7 juni plaats. Een 
debat met twee gezichten. Het ene deel 
gaat over de rol en het nemen van verant-
woordelijkheid, in het bijzonder die van de 
minister-president. Het andere deel gaat 
over het maatregelenpakket zelf. Indrukwek-
kende bijdragen van Sandra Beckerman, 
Henk Nijboer, Jesse Klaver en Pieter Omtzigt 
blijken parels voor de zwijnen. De opstelling 
van de minister-president is verbijsterend en 
ontluisterend. In het begin geeft hij al aan 
niet op te stappen. Hij bestempelt onderweg 
de ellende in Groningen als nevenschade. 
Hij benoemt het afschaffen van de dividend-

belasting als zijn grootste fout. Met warmte 
spreekt hij over bedrijven als Shell. Met veel 
moeite en na herhaaldelijk aandringen krijgt 
hij ‘woede en schaamte’ over zijn lippen. En 
weer overleeft hij dankzij de coalitiepartijen 
een motie van wantrouwen. 
Tegenmacht blijkt opnieuw onmacht. Rutte 
gijzelt Groningen door niet op te stappen: 
“(…) omdat hij onderdeel wil zijn van de weg 
voorwaarts om deze dingen (voor Groningen) 
uit te voeren”. Als hij dat zo graag wil: zorg 
er dan vooral voor dat de staatssecretaris 
zijn werk kan doen en laat je voorlopig in 
Groningen niet meer zien.
De bijdrage van de staatssecretaris was 
heel anders. Die leverde - in ieder geval in 
woorden - aanscherping van het maatrege-
lenpakket op. Bijvoorbeeld door het ophogen 
van het bedrag tot waar schade zonder meer 
wordt vergoed (van € 40.000 naar  
€ 60.000), door het principe ‘doen wat no-
dig is’ wat betreft schadeherstel en verster-
king te vervangen door ‘koste wat het kost’ 
door indexatie van de toegezegde bedragen 
toe te zeggen. Belangrijk is ook dat de voor-
genomen maatregelen wettelijk worden vast-
gelegd. Maar er blijft nog genoeg te wensen 
over zoals de gaskraan nu definitief dicht, 
het voorkomen en repareren van verschillen 
en het toepassen van terugwerkende kracht 
bij nieuwe maatregelen. En bij de stemming 
over de moties waren de eerste terugtrek-
kende bewegingen vanuit het kabinet alweer 
te horen over de indexatie, het buiten de 
begroting laten van geld voor Groningen en 
het principe koste wat het kost.

De onmacht regeert door
Dat het ging zoals verwacht is misschien wel 
het ergste. De onmacht regeert door, zeker 
zolang ook de tegenmacht vanuit de regio 
ontbreekt. Voorlopig blijft het: de staatssecre-
taris beoordelen op zijn daden. Verder mogen 
we hopen dat volksvertegenwoordigers en 
besturen van gemeenten en provincie zich na 
al die jaren herpakken en alsnog samen met 
inwoners en maatschappelijke organisaties 
de zo broodnodige tegenmacht mobiliseren.
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Terugblik commissielid Peter Kwint:

Strafzaak tegen de NAM 
was schot in de roos
Peter Kwint, commissielid van de Parlementaire Enquête Aardgaswinning Groningen, 
kijkt terug op de afgelopen maanden en verbaast zich. Hij heeft minister-president 
Rutte nooit kunnen betrappen op het nemen van enige verantwoordelijkheid. Over 
een teleurstellend oppervlakkig Kamerdebat. 

Waren de Tweede Kamerleden doordron-
gen van de ernst van het enquêterapport 
tijdens het eerste debat tussen de Tweede 
Kamer en de enquêtecommissie? 
‘Ik vond dat heel veel vragen zich centreerden 
rond de periode van 2018 en rond de beving 
van Huizinge. Logisch. Maar ik vroeg me wel 
af waarom Kamerleden amper vragen hadden 
over sommige andere delen van het rapport.’ 

Had niet iedereen het volledig gelezen?
‘Kijk, het kan twee dingen betekenen. Of 
ze waren het grondig eens met alles wat 
we hebben opgeschreven (lacht), of niet 
iedereen heeft alle delen gelezen. En op 
zich snap ik wel dat het niet eindeloos over 
de jaren ‘70 of over de jaren ‘90 kan gaan. 
Maar daar ligt natuurlijk de oorsprong van 
de problemen die uiteindelijk tot een climax 
kwamen tijdens de beving van Huizinge en 
de jaren erna.’ 

En wat vond je van het debat met het 
kabinet? 
‘Tijdens dit debat moest er politieke verant-
woording afgelegd worden. Het leek Mark 
Rutte weinig te doen, maar de vraag of hij 
het ‘erg’ vond voor Groningers is eigenlijk 
niet relevant. In de kern gaat het om ver-
antwoordelijkheid afleggen voor wat je wel 
en niet gedaan hebt. Dat is in dit debat niet 
gebeurd. Dat was, denk ik, de reden voor de 
brede onvrede onder toehoorders van het 
debat, en onder Groningers. In het rapport 
is overigens geen enkel voorbeeld te vinden 
van de minister-president die in dit dossier 
wél zijn verantwoordelijkheid neemt.’ 

‘Het functioneren van de Tweede Kamer-
leden was natuurlijk ook onderwerp van 
gesprek tijdens het eerste debat in april. 
Individuele Kamerleden kunnen moeilijk 
door die oppositie-coalitie tegenstelling 
heen breken. Dat was tijdens het debat met 
de minister-president helaas niet anders.’ 

Hebben de bevindingen uit het rapport jou 
zelf ook verbaasd? 
‘Er zijn wel dingen die me verbaasd hebben, 
zoals de mate van verwevenheid van de 
belanghebbende partijen in het gasgebouw. 
Natuurlijk weet je wel dat die samenwerking 
heel close was. Maar de manier waarop dat 
ging en hoe weinig politieke controle daarop 
was, is onbegrijpelijk. Ambtenaren speelden 
gewoon voor ‘oliemannetje’.’ 

‘Wat me ook wel verbaasd heeft, is hoe op 
sommige momenten besloten is om actief 
bepaalde informatie niet te delen. Ik heb 
daar als Tweede Kamerlid van geleerd dat 
we er veel beter op moeten toezien dat alle 
relevante informatie altijd boven tafel komt 
en bespreekbaar wordt, hoe dan ook.’ 

Jullie hebben als enquêtecommissie ook 
ongelofelijk veel data verwerkt, hè? 
‘600.000 documenten. Een groot compli-
ment aan de staf die het grootste deel van 
het leeswerk gedaan heeft.’ 

Het enquêterapport werd met hoge ver-
wachtingen ontvangen. Wat zal het enquê-
terapport teweegbrengen?
‘Dat is pas over een paar jaar te zeggen. Een 
van de dingen die wij graag wilden was om 
het verhaal van het bevingsgebied nou ein-
delijk eens bekend te maken bij een bredere 
groep. En dat is gelukt. Dat komt denk ik voor 
een groot deel door de Groningers zelf, hun 
verhaal heeft een prominente plek gekregen 
in het rapport en in de openbare verhoren.’ 

‘Waar ik best trots op ben, is het waarheids-
vinding deel van het rapport. We hebben vra-
gen kunnen beantwoorden, bijvoorbeeld over 
hoe besluiten werden genomen rond 2013, 
en waarom de versterkingsoperatie werd stil-
gelegd in 2018. En we zijn erachter gekomen 
welke rol Groningers zelf hebben gespeeld 
door naar de rechter te gaan. Uiteindelijk is 

de boel in beweging gekomen doordat Shell 
zich zorgen ging maken over de aansprake-
lijkheid van hun eigen personeel. Ja, echt! 
Dat was ook één grote verrassing voor ons. 
De strafzaak die de GBB aanspande tegen 
de NAM was een schot in de roos.’

Het moet ‘milder, makkelijker en mense-
lijker’. Toch hebben jullie weinig concrete 
aanbevelingen gedaan voor de schadeafhan-
deling en de versterkingsoperatie. Waarom? 
‘Omdat we juist vonden dat in de uitvoering 
de regio en Groningers zelf een stem moe-
ten hebben. Wij wilden dit als commissie 
niet dichttimmeren, maar hier ruimte voor 
laten. Bovendien lag voor mij echt het zwaar-
tepunt bij de geschiedschrijving. Wij leveren 
als commissie de stukken aan waaruit we 
de (politieke) lessen moeten trekken.’

En wordt het de komende jaren milder, mak-
kelijker en menselijker voor Groningers?
‘Je bent nu met terugwerkende kracht fou-
ten uit het verleden aan het herstellen, die 
verschrikkelijk moeilijk te herstellen zijn. De 
omvang van de versterkingsoperatie is gi-
gantisch. Het heeft bovendien niet geholpen 
dat er elke keer van focus gewisseld werd 
en er geen eenduidig beleid was. Het wordt 

steeds ingewikkelder om op te lossen. Het 
kan wél, maar dan moet je nu ook met te-
rugwerkende kracht maatregelen toekennen 
en terugkomen op eerder genomen beslui-
ten. Hier is nu nog veel onduidelijkheid over 
bij de uitwerking van het nieuwe maatrege-
lenregelenpakket. Het is heel belangrijk dat 
dorpen uiteindelijk gezamenlijk vooruit kun-
nen kijken, zonder onrechtvaardige (nieuwe) 
verschillen tussen bewoners.’

Denk je ook dat het zinvol is geweest dat 
de enquêtecommissie uit Kamerleden van 
verschillende partijen bestond? Nemen zij 
de bevindingen mee naar hun partij? 
‘Natuurlijk hoop je dat. Overigens krijgen 
alle partijen een kopietje van het onderzoek. 
Iedereen kan er zijn voordeel mee doen. Ik 
merkte tijdens het hele proces dat er veel 
mensen in de Kamer waren die het volgden, 
tussen hun eigen verplichtingen door.’ 

‘Het gemeenschappelijke kennisniveau over 
Groningen is flink omhooggegaan. En dat 
zorgt er hopelijk voor dat in de toekomst, 
als er weer ingewikkelde keuzes gemaakt 
moeten worden, Groningen wél helemaal 
bovenaan die prioriteitenlijst komt te staan.’

Open brief aan staatssecretaris Hans Vijlbrief

Geachte Staatssecretaris, beste Hans, 

Het laatste Kamerdebat blijft maar door mijn hoofd spoken. Het afleggen van verant-
woording leverde surrealistische en ontluisterende beelden op. Alle hoop dat het nog 
goed komt, richt zich nu op ‘de Staatssecretaris’. Dan ben je niet te benijden.

Juist omdat je veel Groningers hebt gesproken, weet je wat het met hen doet, waar zij 
keer op keer tegenaan lopen, wat zij willen. 
En juist omdat je gepokt en gemazeld bent in het Haagse weet je ook hoe weerbarstig 
het is om het goede te doen waar Groningers echt iets aan hebben.
Al was het maar omdat ‘ze’ in Den Haag geen idee hebben wat er in Groningen echt 
gebeurt en wat het met mensen doet. 

Voor veel Groningers ben jij zo langzamerhand hun enige hoop.
Waar andere bewindspersonen woede en schaamte veinzen, toon jij empathie en 
betrokkenheid. Jij luistert naar mensen en lijkt daar echt iets mee te doen. Dat is zelfs 
veel van onze regionale bestuurders nog steeds niet gegeven. In hun ogen is wat zij 
doen ‘in afstemming met,’ voldoende om de schijn op te houden dat zij echt luisteren 
naar hun inwoners en maatschappelijke organisaties. Ze suggereren dat hun voorstel-
len ‘gedragen en ondersteund’ worden. Terwijl de werkelijkheid meestal een andere is.

Hans, bij veel Groningers sta je er nu goed op, maar vergis je niet: voor veel Gronin-
gers is wantrouwen een allesverslindende metgezel geworden. Zoals jij maar al te 
vaak zegt over de aard van Groningers: ‘Eerst zien en dan geloven’. Maar het zit na al 
die jaren veel dieper dan dat.

Ik weet eerlijk gezegd niet hoe je het gaat redden. Iedereen moet het nu anders gaan 
doen: je ministerie waar veel van het kwaad vandaan blijkt te komen, onze eigen 
bestuurders en volksvertegenwoordigers en dezelfde uitvoeringsorganisaties als tot 
nu toe. Maar, Hans, het systeem verandert niet! Mensen en organisaties moeten het 
opeens fundamenteel anders gaan doen, terwijl het fundament hetzelfde blijft. En het 
moet sneller. Dus zal het ook nu wel weer langzamer gaan. En o ja, de inwoner moet 
centraal staan… Het lijkt alsof bestuurders, volksvertegenwoordigers, managers en 
uitvoerders in Den Haag en in Groningen dat laatste hebben afgeleerd en dat alleen 
nog met de mond belijden.

Het is zoals het is. Het moet veel beter. Er rest ons niets anders dan je op je daden te 
beoordelen. Als je goed blijft luisteren, als je je weet te omringen met mensen die het-
zelfde doen als jij: luisteren, op zoek gaan naar hoe het echt zit, oplossingen zoeken 
samen met inwoners zelf, open zijn over hoe het echt gaat, dan moet je een eind kun-
nen komen. Je zult steeds weer versteld staan van de kennis en kunde die inwoners 
zelf meebrengen. Vaak - noodgedwongen - meer en beter dan je bij veel zogenaamde 
experts aantreft. En ik mag toch aannemen dat jouw eigen ambtenaren - net zoals die 
van de Nationale Ombudsman - vanuit Groningen gaan werken?

Dus Hans: ‘nait soez’n, moar doun’ - zelfs deze kreet is sleets aan het worden…

Groet en wordt vervolgd,
Willem Gispen

Peter Kwint: ‘Het is heel belangrijk dat dorpen uiteindelijk gezamenlijk vooruit kunnen kijken, zonder onrechtvaardige verschillen 

tussen bewoners’ (Foto: Joshua Versijde)
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Tekst: Jelle van der Knoop, oud-voorzitter Groninger Bodem Beweging

De echte strijd is door inwoners gestreden!
Burgers en hun bestuurders: hoezo democratisch?

Bestuurders hebben vast het belang van Groningen en Groningers voor ogen. Maar 
de echte strijd is door de burgers gestreden: individueel procederend, samen in het 
dorp, op de sociale media, verenigd in de GBB en in andere belangengroepen, en in 
de maatschappelijke organisaties. Dat bestuurders nu de toon aanslaan van het ‘de-
mocratisch gelegitimeerd gezag’ is daarom ongepast. Dit ‘gezag’ had de burgerbe-
weging de afgelopen jaren meer dan nodig. Het zou bestuurders sieren meer respect 
te tonen voor die bewoners die zich zo hebben ingezet en dit nog steeds doen. De 
centrale vraag die rijst: wie vertegenwoordigt eigenlijk de inwoners?

Lees het historisch betoog van Jelle van der 

Knoop, voormalig voorzitter van de GBB, in 

deze editie over de elkaar aanvullende rol van 

de maatschappelijke organisaties in het gas-

dossier. 

Als in het begin van deze eeuw het aantal 
en de zwaarte van de bevingen in Groningen 
toenemen, komen langzaam maar zeker de 
burgers in het ‘aardbevingsgebied’ in bewe-
ging. Dit versnelt na de beving in Huizinge. De 
belangrijkste motor hiervan zijn de in aantal 
en kracht toenemende aardbevingen. De ge-
volgen hiervan raken grote groepen mensen: 
schade, onverkoopbare woningen, sloop, ge-
doe met instanties, verstoring van de levens-
loop van burgers, gezondheids- en psychische 
problemen, angst, stress, enzovoort. Steeds 
meer burgers komen in het geweer.
Al in 2009 wordt de Groninger Bodem Be-
weging (GBB) opgericht met als doel een 
burgerbeweging op gang te brengen. Haar 
ledenaantal zal in de loop der jaren groeien 
naar meer dan 4.000 leden, vrijwel allemaal 
particuliere woningbezitters. 
Op initiatief van de GBB luiden overal in 
Groningen de kerken de noodklok, als het 
Kamerdebat met minister Kamp begint (12 
februari 2015).
Aan de Dialoogtafel in 2014 treffen tal van 
maatschappelijke organisaties elkaar, waar-
onder LTO, De Vereniging Groninger Dorpen, 
de woningbouwcorporaties, VNO-MKB, de 
Eemsdelta-industrie. De één staat wat dichter 
bij de burger dan de ander; niettemin staat 
bij allen het belang van gedupeer-
den van de gaswinning voorop. 
In 2016 verenigen zij zich in het 
Gasberaad en trekken zij aan zij 
op met de GBB.
Andere groepen en groepjes ont-
staan: ‘Schokkend Groningen’, 
‘Ons laand ons lu’, ‘Kerk en 
Aardbeving’. Dorpen vormen be-
wonersgroepen die zich met de 
versterking bezighouden. Tal van 
gedupeerde bewoners werpen 
zich in de sociale media op als 
woordvoerder van alle bewoners, 
zoals Jenny Valk, Ingrid Verbeek, 
Kor Dwarshuis, Annemarie Hei-
te en krijgen duizenden volgers. 
Veel woningbezitters procederen 
tegen besluiten van achtereenvol-
gend NAM, CVW, TCMG en IMG. 
Ze vechten voor hun recht op 
schadevergoeding en voor hun 
recht op leven. 
De GBB start een strafproces te-
gen de NAM, wat later sterk bij-
draagt aan het stopzetten van de 
gaswinning.
Er komt een groot aantal mani-
festaties en demonstraties; er 
worden toneelstukken over de 
problematiek opgevoerd. Er wor-
den films gemaakt, sommige uit-

gezonden op NPO. Regelmatig komen Kamer-
leden kijken en spreken met gedupeerden.
Tal van bewoners worden door de media geïn-
terviewd. De landelijke pers vult zich met re-
dactionele artikelen over ‘de crisis in slow mo-
tion’ in Groningen, verhalen over de drama’s, 
beelden van huizen in de stutten en proteste-
rende burgers als er weer eens een minister 
op bezoek komt. De beelden gaan het land 
door en verspreiden zich vervolgens over de 
hele wereld tot en met de New York Times.

Hoe reageren lokale bestuurders op de nood-
kreten uit de provincie? Vóór Huizinge houdt 
men zich afzijdig. Men wijst naar de NAM als 
aansprakelijke partij en hoopt er het beste 
van. ‘Als er maar geen maatschappelijke on-
rust komt’, hoor ik toenmalig gedeputeerde 
Rudi Slager in 2008 tegen burgemeester Ro-
denboog zeggen. 
Na Huizinge verandert de zaak. CdK Max van 
der Berg – in 2014 in onderhandeling met 
minister Kamp over 1 miljard compensatie 
– vraagt het GBB-bestuur of deze niet voor 
wat maatschappelijke onrust kan zorgen; dat 
zou hem helpen. Daarop organiseert de GBB 
een viertal manifestaties waar veel pers op 
af komt. 
Als Max ‘zijn’ miljard binnen heeft (waarvan 
het grootste deel geld is waar Groningers ge-
woon recht op hebben), zegt hij tegen de GBB 
dat het mooi is geweest en dat we nu onze 
zegeningen maar moeten tellen. Vanzelfspre-
kend trekken we ons daar niets van aan.
Dit gebruik maken van ‘maatschappelijke on-

rust’ door bestuurders om dingen voor Gro-
ningen voor elkaar te krijgen, zal zich daarna 
in verschillende vormen herhalen; inclusief 
het daarna laten vallen van de organisaties 
die de belangen van de burgers behartigen: 
de GBB en het Gasberaad.
Bestuurders gingen daarbij vooral hun eigen 
gang en lieten zich weinig gelegen liggen aan 
GBB en Gasberaad, tenzij ze er baat bij dach-
ten te hebben. Een paar illustraties:

Schadeprotocol
Hoewel de provincie samen met GBB en Gas-
beraad optrekt om een beter schadeprotocol 
te krijgen, onderhandelt de provincie eind 
2017 achter hun rug om met de NAM over 
een schadeprotocol terwijl de NAM juist uit 
de schadeafhandeling was gestapt.
Op 23 april 2015 wordt Eelco Eikenaar (SP) 
gedeputeerde en ‘doet’ de gaswinning. Hij 
stelt zich anders op en gaat naast de bur-
gers staan. Hij overlegt maandelijks met GBB 
en Gasberaad. Na een paar jaar wordt zijn 
positie binnen het college steeds moeilijker. 
Uiteindelijk worden de besluiten zonder hem 
genomen.
In maart 2019 wordt het Nationaal Program-
ma Groningen (NPG) gepresenteerd. Het is 
de uitkomst van onderhandelingen tussen 
bestuurders en minister Wiebes. Het geld is 
bedoeld als ‘compensatie’ voor het leed dat 
Groningen is aangedaan. De oproep van de 
GBB om samen met bewoners over de beste-
ding te praten – over ‘de stip op de horizon’ – 
wordt genegeerd. De bulk van het geld wordt 
besteed aan projecten van gemeenten, waar 
gemeenten over beslissen. Aan de besteding 
van de 1,15 miljard ligt geen breed gedragen 
democratisch proces ten grondslag.
Vanaf 2019 worden GBB en Gasberaad ad-
viseurs van het overleg van bestuurders met 
de ministers Wiebes en Ollongren. De be-
stuurders vinden dit maar lastig en plaatsen 
GBB en Gasberaad zoveel mogelijk in een 

bijwagen. Ze informeren hen consequent te 
laat. Regelmatig voeren bestuurders voor-
overleg met de ministers, waarna GBB en 
Gasberaad pas later aan mogen schuiven. 
Eén keer duurt dit vooroverleg zo lang dat we 
maar uit Den Haag naar huis vertrekken. 

Voorgekookt
Een andere keer worden de bestuurders pis-
nijdig als GBB en Gasberaad in het overleg 
met de ministers een ander standpunt inne-
men dan zij. Dan verklaren de bestuurders 
zich plotseling als ‘de ware vertegenwoordi-
gers van de bevolking’, immers zij zijn ‘de-
mocratisch gelegitimeerd’. Meerdere keren 
zien GBB en Gasberaad maar af van deelna-
me aan het overleg omdat alles al is voorge-
kookt.

Bestuursakkoord
In de aanloop naar het Bestuursakkoord in 
november 2020 worden GBB en Gasberaad 
opnieuw door de bestuurders uitgenodigd om 
samen met hen een vuist te maken richting 
Den Haag. We worden geïnformeerd en mee-
genomen in het proces. In de videoverbinding 
met Den Haag plaatst men ons weloverwogen 
in het zichtveld van de ministers Wiebes en 
Ollongren. De provincie zet ons als joker in. 
In de eindfase van de onderhandelingen wor-
den we echter ‘vergeten’ door de bestuur-
ders. We worden geïnformeerd over de eind-
uitslag. De input van GBB en Gasberaad blijkt 
verdwenen. Gedeputeerde Staghouwer maakt 
excuses maar dat helpt natuurlijk niet meer. 
We distantiëren ons van het Bestuursak-
koord, wat ons veel boze blikken van de be-
stuurders oplevert.
Na de presentatie van het rapport van de Par-
lementaire Enquête Commissie zien we iets 
soortgelijks gebeuren als bij de onderhan-
delingen over het NPG: bestuurders stellen 
een lijst op met wensen en claimen dit als 
inlossing van de ereschuld aan Groningen. 

GBB en Gasberaad worden ver-
zocht de claim te steunen; deze 
zien daar uiteraard van af: aan 
de formulering van de bestuurlij-
ke wensen is geen burger te pas 
gekomen.

De echte strijd
Ongetwijfeld hebben de bestuur-
ders in de strijd rond de gas-
winningsproblematiek en het 
claimen van geld het belang van 
Groningen voor ogen. Maar de 
echte strijd is door de burgers ge-
streden: individueel procederend, 
samen in het dorp, op de sociale 
media, verenigd in de GBB en in 
andere belangengroepen, en in 
de maatschappelijke organisa-
ties. 
De toon aanslaan van het ‘demo-
cratisch gelegitimeerd gezag’ van 
bestuurders is daarom ongepast: 
in de strijd tegen de gevolgen van 
de gaswinning, had dit ‘gezag’ de 
burgerbeweging meer dan nodig. 
Het zou hen sieren meer respect 
te tonen voor die bewoners die 
zich zó hebben ingezet en die dit 
nog steeds doen.
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Heeft u een vraag? 
Neem dan contact met ons op!

Erfgoedloket Groningen
Hoge der A 5

9712 AC Groningen

050 313 27 09
info@erfgoedloketgroningen.nl

www.erfgoedloketgroningen.nl

Voor eigenaren en bewoners van 
erfgoed in het aardbevingsgebied

Het Erfgoedloket Groningen is het centrale, gratis informatiepunt
voor bewoners en eigenaren van monumenten en

karakteristieke panden. 

U vindt bij het loket informatie over onderhoud
en restauratie, regelgeving en procedures, financiering
en subsidies. Maar natuurlijk ook over verduurzaming,

schadeherstel en versterking.

ERFGOED
LOKET
GRONINGEN

Aardbevingen veroorzaken niet alleen 

schade aan gebouwen. Mensen kunnen veel 

van alles wat er gebeurt. Blijf daar niet mee 

rond lopen! Schakel de aardbevingscoach in! 

Grote gevolgen
De gevolgen van aardbevingsschade zijn groot 
en niet alleen voor jouw woning! Denk aan 
lang wachten op schade herstel, je niet serieus 
genomen voelen, per direct je huis uit omdat je 
huis niet veilig meer is, naar een wisselwoning 
moeten verhuizen omdat je huis versterkt moet 
worden, je huis moeten verkopen waar geen 
interesse voor is. Je voelt je gefrustreerd, boos, 
machteloos en bang tegelijk. Het zijn voor-
beelden van wat er op je af komt als je in een 
aardbevingsgebied woont.

De aardbevingscoaches zijn er voor jou!
Met al deze gevolgen kun je en hoef je niet 
alleen mee om te gaan. Schakel de aardbevings-
coach in. Wij bieden je een luisterend oor of 
staan je bij in contacten met de verschillende

Daarbij ondersteunen we jou en je buren om 
samen weer grip te krijgen op je woon- en 

 !raalk ej roov naats jiW .gnivegmo fee l 
Neem contact op met Mensenwerk Hogeland 
en bel (0595) - 745 090.

Mensenwerk Hogeland
Kapelstraat 9
9781 GK Bedum

www.mensenwerkhogeland.nl
info@mensenwerkhogeland.nl
t (0595) 745 090

Aardbevingscoach: 
wij staan voor je klaar!

Aard-
bevings-
schade?

Stedumermaar 10
9735 AC Groningen
T 050 313 64 16
E info@benkadvocaten.nl
I www.benk.nl

DENK BENK
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Column
Tekst: Pieter Sijpersma

Gedeputeerde Top
Een mooie zet van de BBB, om Susan Top 
voor te dragen als gedeputeerde. Top is 
niet eens lid van de beweging en waar-
schijnlijk wil ze dat ook niet worden. Dat 
vinden ze geen probleem bij de BBB. De 
Groningers moeten na alle ellende nu echt 
worden geholpen en daar is een gedepu-
teerde voor nodig die er verstand van heeft 
en aan de kant van de bewoners staat. 
Nou, dan is er geen beter adres.

Op het moment dat deze letters getikt 
worden, staat nog niet vast of Top op het 
fluweel van het Martinikerkhof belandt. In 

de politiek kan het soms raar 
lopen. De grote vraag is of ze er 
goed aan doet. Heeft ze kans op 
succes? Dat is het springende punt. Susan 
Top is geen carrièretijger: als ze de stap 
waagt, doet ze dat om de zaak zelf. 

De BBB is de grootste fractie in de Staten, 
waarmee gedeputeerde Top zowel sterk 
staat in het college van GS als in de 
Staten. De vraag is hoeveel speelruimte 
ze van haar eigen fractie zal hebben. Ze is 
niet een van de getrouwen en er kunnen 
onderweg problemen ontstaan. Dus zal ze 

vooraf kristalheldere afspraken 
moeten maken.

Gunstig is dat Top als enige 
gedeputeerde over de aard-
bevingsproblemen gaat. In 

het vorige college was het 
dossier over verschillende gede-

puteerden verdeeld - een teken van 
gebrek aan prioriteit. Top loopt echter een 
zeker risico dat ze alleen komt te staan en 
andere bestuurders alle sores maar wat 
graag aan haar overlaten. O, daar is Susan, 
wat nou weer?

Kijken we naar de zaak zelf. Het kabinet 
heeft 22 miljard en 50 maatregelen klaar-
gelegd om de problemen te lijf te gaan. 
Een charmeoffensief, noemde Top het in de 
NRC. Ze heeft er ‘heel weinig vertrouwen’ 

in of dat voor Groningers veel zal verbete-
ren. Dus zal ze zich nog wel achter de oren 
krabben. 

Maar is het grootste probleem niet dat de 
betrokken overheden en instanties – en 
dat zijn er nogal wat – het nog steeds 
niet eens zijn over de koers? Al gaat de 
geldkraan nog zo ver open, zo lang er nog 
partijen zijn met allemaal hun eigen belan-
gen en er geen centrale regie komt, blijft 
het aanmodderen. Misschien is dat dan de 
voorwaarde die Susan Top bij haar benoe-
ming moet stellen: dat ze als gedeputeerde 
het kabinet gaat vertellen dat de provincie 
nu de leiding neemt in het afwikkelen van 
de gasschade en dat Groningen anders 
niet meer aan het rijksbeleid meewerkt. 
Net zoals de BBB met het stikstofbeleid 
heeft gedaan.

‘Snakkers binn’n gain douners’
‘Onze’ CdK, de ‘Commissaris des Konings’, mag graag grote woorden gebruiken. 
Vooral zodra het om ‘waterstof heeft de toekomst’ gaat, kent zijn enthousiasme 
geen grenzen. Zoals onlangs in het Haagse Nieuwspoort waar onze CdK zijn 
zoveelste lofzang houdt op waterstof en Groningen kandidaat stelt voor een 
‘Europese waterstofbank’. Er is immers maar één logische plek: ‘Groningen, de 
eerste Hydrogen Valley van Europa’. Dat Shell - waar kennen we die ook alweer 
van - ook daar de hand ophoudt, houdt onze CdK niet tegen. Hij drinkt immers 
regelmatig koffie met de directeur van Shell. Beetje jammer is dan wel, dat de 
waterstofbank geen echte bank blijkt te zijn. 

De afgelopen jaren zagen we onze CdK 
ook glimmen als het zoveelste bestuurlij-
ke akkoord met Den Haag gepresenteerd 
kon worden. Een voor Groningen niet 
afdoende, slecht uitvoerbaar akkoord werd 
gepresenteerd als voor de deuren van de 
hel weggesleept, als het best haalbare, 
als een nieuwe mijlpaal. De lange rijen 
wachtenden in de kou van 2022 spraken 
andere taal.

Het duurde lang voordat het Nationaal 
Programma Groningen (NPG) de afgespro-
ken onafhankelijke voorzitter kreeg. In de 
tussentijd vervulde onze CdK die functie 
vol overgave. Hij hoopt daarbij op ‘Een 
toekomst waar we flink over durven te snak-
ken’ (jaarverslag 2019). De inbreng van de 
inwoners zelf blijft beperkt tot Toukomst, 
dat een mand vol (onsamenhangende) 
projecten oplevert. Een gedragen toekomst-
visie, een stip op de horizon die je samen 
met inwoners en belanghebbenden ontwik-
kelt en daarna van een toekomstagenda 
voorziet, blijft onbespreekbaar.

Dat ‘snakken’…, misschien is dat wel 
hét probleem van onze CdK. Snakken is 
níet ‘trots zijn op’, snakken is ‘pochen, 
opscheppen’; alles voor de beeldvorming. 
Opscheppen is iets waar Groningers een 
bloedhekel aan hebben.

Direct na de presentatie van ‘Groningers 
boven gas’ kreeg onze CdK in het program-
ma Buitenhof de profielschets uit 2016 
voorgehouden: ‘De allereerste opgave is 
hoe het vertrouwen van de inwoners terug 
te winnen’. Hij moest toegeven dat hem 
dat tot dan toe (februari 2023!) niet was 
gelukt. Hij bezwoer ‘met de Groningers 
aan tafel te gaan om hen zelf hun toe-
komst vorm te laten geven.’

Van dat betrekken van inwoners en echt 
luisteren naar inwoners is tot nu toe niets 
gebleken. Noch bij de persconferentie in 
Nieuwspoort waarin onze CdK samen met 
Koen Schuiling (burgemeester van Gronin-
gen) en Johan Remkes (voorzitter NPG) 
aan Den Haag vroeg om een cultuurveran-
dering. Noch bij de gezamenlijke verkla-
ring van provincie, gemeenten en water-
schappen in Delfzijl. Noch bij het ‘groene 
boekje’ “Ereschuld en perspectief voor 

Groningen”. Noch bij de oproep gericht 
aan de Tweede Kamer ‘U bent aan zet’. 
Maatschappelijke organisaties worden 
hoogstens geïnformeerd. Met hun sugges-
ties wordt niets gedaan. Inwoners worden 
niet betrokken en hebben het nakijken. 

Op 10 mei werd er in Provinciale Staten 
gedebatteerd over dit alles. Een aantal ge-
dupeerde inwoners konden het opbrengen 
om gebruik te maken van het spreekrecht. 
In de pauze wordt één van hen aange-
schoten door onze CdK. Deze inspreker 
liet hem weten dat de provincie en in het 
bijzonder de CdK hem de afgelopen jaren 
zwaar hadden teleurgesteld. De reactie 
van onze CdK was dat inspreker dat hele-
maal verkeerd zag en zichzelf maar eens 
af moest vragen hoe hij aan die negatieve 
mening kwam.

Het is een publiek geheim dat je kunt 
wachten op een telefoontje van één van 
zijn woordvoerders of de CdK zelf als je in 
het openbaar kritiek uit op deze CdK. Of je 
nu bij de universiteit werkt, deel uitmaakt 
van het NPG-bestuur of van de GBB. Maar 
zo een betrokken inwoner aanspreken is 
nog weer andere koek. Daar is inmiddels 
een goed Nederlands woord voor: ‘victim 
blaming’.

Het is hier in Groningen net zoals in Den 
Haag tijd voor een ander geluid, voor 
een nieuw boegbeeld, voor doorpakken. 
Want met een ‘snakkende’ CdK gaan we 
het niet redden. Zoals een wijze vrouw 
uit Tjuchem zei: “Snakkers binn’n gain 
douners.”
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Het nieuwe ‘goud’ 
Groningen na 2030! Laten we Groningen wederom uitmelken als wingewest (waren-
huis), of vormen we Groningen om tot duurzaam woongewest (waardenhuis)? 

Hoe ziet onze provincie Groningen er in de 
wat verder gelegen toekomst uit, als gebied 
waar wij en de generaties na ons, ons thuis 
kunnen blijven voelen? Hoe geven we onze 
provincie; ons grotere (t)huis, vorm? 

Laten we Groningen, in symbolische navol-
ging van de BV Nederland, weer gebruiken 
als ‘Warenhuis’ Groningen; een huis waarin 
alleen geld telt (de oude economie) en dat 
top-down wordt gemanaged (oude politiek)? 
Of willen we Groningen beleven als een 
‘Waardenhuis’, waar wordt gebouwd op 
waarden die de inwoners met elkaar delen 
en omarmen. Hoe zorgen we ervoor dat we 
onze dorpen, onze provincie, Wad, Stad en 
Ommelanden, als ONS thuis blijven ervaren?
 
De opbouw van het huis
Wanneer we als Groningers de provincie 
Groningen toekomst willen geven, dan zijn 
de waarden die wij als inwoners delen het 
fundament voor die toekomst; als wij onze 
provincie geen industrieterrein willen laten 
worden, moeten we zelf ingrijpen, voordat 
de industrie het voor het zeggen heeft. 
Over onze gedeelde waarden moeten we 
het éérst samen eens zijn, voordat we die 
formuleren. Daarna verbeelden we samen 
onze gewenste toekomst in Groningen als 
het ‘dak’ waaronder wij ons veilig, vrij en 
onverveerd, thuis zullen voelen. Om dit te 
bereiken moet de fundering (de waarden) 
met het dak (de gewenste toekomst) moe-
ten worden verbonden. Dit kan alleen maar 
als we van onderop, samen, goed doordacht 
in een intensief en misschien wel langdurig 
proces, de handen ineen slaan en laten 
weten wat wij willen en hoe wij het willen.
Als inwoner van Groningen doe ik een 
schamele onvoldragen poging om mijn 
persoonlijke (zeer onaffe) versie van het 
‘huis Groningen’ bestaand uit Stad, Wad en 
Ommelanden, te geven. Schiet er maar op. 
Reageren? Graag! 

De Waarden
Wat vind ik mooi? Waar ben ik trots op? Wat 

wil ik koesteren, bewaren? 

De unieke combinatie van Rust & Ruimte 
(inderdaad met hoofdletters), ingevuld als 
het oudste cultuurhistorische landschap van 
ons land (!) vormen mijn grootste waarden, 
als het gaat om de provincie Groningen. Dat 
is ons Gronings goud. 
Op deze fundamentenmoet de rest van het 
huis Groningen wordt gebouwd: Wad, Stad 
en Ommeland. 

De Gewenste Toekomst
Hoe wens ik dat de toekomst van Groningen 

er uit ziet? In mijn dromen zie ik Groningen 

als..? 

… een provincie met een bruisende hoofd-
plaats (Stad Groningen) waar ondernemers, 
onderwijs, overheid en maatschappelijke 
organisaties elkaar vasthouden en tegelij-
kertijd de ruimte geven om dienstbaar te zijn 

aan de inwoners met als uitgangspunt: de 
menselijke maat.

Groningen, een provincie met een kleurrijk 
palet aan Ommelanden waarin dorpen en 
wijken hechte gemeenschappen vormen, 
waar boeren, burgers en buitenlui elkaar 
vinden in het eren van het kleine; waar ge-
zonde zelfvoorzienendheid weer opgeld doet. 
Waar naast kleine creatieve bedrijvigheid, 
een florerende kleinschalige maakindustrie 
weer vorm krijgt en waar boeren - meer 
boeren dan er nu zijn – hun grond, meer 
kleinschalig, duurzaam en voor de nationale 
markt, biologisch bewerken. In zelfsturende 
coöperaties, misschien?

Groningen, een provincie met een prachtige 
Waddenzee en een Wad dat Werelderfgoed 
is en dat als zodanig ook door iedereen 
gerespecteerd wordt. Een gebied dat nog 

echt duisternis kent en waar de mens zich 
ondergeschikt maakt aan de natuur. 

Het raamwerk
Hoe kunnen we waarden koppelen aan de 

wensen voor onze toekomst? 

Een doordacht huisvestings- en vestigings-
programma voor Stad waarbij creatief 
gebruik wordt gemaakt van de ruimte binnen 
de huidige contouren van de bebouwde 
stad. Een universiteit, een hogeschool en 
middelbaar beroepsonderwijs, die zich niet 
meer laten leiden door dwingende, versla-
vende, subsidies, maar gezamenlijk bijdra-
gen aan het realiseren van de opgehaalde, 
daadwerkelijke, behoeften die er onder de 
bevolking leven. Een van deze behoeftes zou 
kunnen zijn dat de bevolking alternatieve 
energiebronnen acceptabel vindt wanneer 
deze het landschap en de leefbaarheid niet 
meer verstoren – die bovendien écht veilig 
zijn en écht duurzaam geproduceerd kunnen 
worden. De antwoorden, gevonden binnen 
ons hoger- en middelbaar beroepsonderwijs 
– in samenwerking met inwoners van stad 
en dorpen - zouden onze nieuwe interna-
tionale exportproducten kunnen worden; 
de kennis uit Groningen en de producten 
gemaakt in de Ommelanden van Groningen. 

Commissaris vóór Groningen 
Het concept ‘Waardenhuis Groningen’, met 
een grote rol voor de burgers/inwoners van 
Groningen, lijkt echter ver weg. Wanneer we 
de weg naar een meer democratisch geleide 
provincie willen bewerkstelligen dan moet (!) 
de huidige politiek-ambtelijke structuur en 

cultuur innoveren. Zowel in de gemeenten 
als in de provincie: een compleet andere 
manier van werken op basis van een nieuwe 
visie, zienswijze, visie en met een nieuw 
perspectief. Wij zullen het moeten doen! Wij 
zullen daarop moeten aandringen. Van on-
derop. Maar het is niet onlogisch om tegelij-
kertijd bij de top van ons provinciale bestuur 
te starten met deze innovatie., wanneer we 
zaken écht in beweging willen zetten. 
Mijn voorstel zou daarom ook zijn om de 
functie van Commissaris van de Koning 
(CdK) laten vervallen. Daarvoor in de plaats 
zou iemand van regionale statuur aan moe-
ten treden; iemand met maatschappelijk 
aanzien in Groningen, die door zijn of haar 
prestaties of persoonlijke uitstraling status 
heeft verworven: een door de bevolking van 
de provincie Groningen gekozen Commissa-
ris vóór Groningen (CvG). 

Een onafhankelijke, op persoonlijke titel, ge-
kozen CvG, mobiliseert in de eerste plaats 
de Groningers. Welke taken, verantwoor-
delijkheden en bevoegdheden de CvG ook 
zal krijgen; hij/zij zal afgerekend worden op 
zijn/haar daadwerkelijke inzet voor Gronin-
gen en de Groningers. 

Deze CvG heeft als eerste taak om die 
gedeelde waarden bij Groningers naar boven 
te halen; het fundament waarop het huis 
van Groningen verder kan worden gebouwd. 
Een fundament als kader, om de provincie 
Groningen een leefbaar thuis te laten zijn 
voor alle Groningers; nu en in de toekomst. 
Dan is ’t goud. 

Onderstaand artikel bouwt voort op het artikel ‘Nadenken over de 

toekomst van Groningen. Van Warenhuis tot Waardenhuis’ (https://

www.groninger-bodem-beweging.nl/wp-content/uploads/2020/03/

GBB-krant-13.pdf, pagina 6) dat Derwin Schoren in 2020 schreef. 
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Wachten
Het is 25 april, en omdat Garmerwolde 
toch dichtbij is, besluiten we om aan 
te horen wat premier Rutte te melden 
heeft. Als wij - twee gedupeerden van de 
gaswinning - aankomen bij Dorpshuis "De 
Leeuw", staat  de lokale en landelijke 
pers alvast klaar om een eventuele pri-
meur te kunnen brengen. Ook een aantal 
andere gedupeerden staat te wachten 
om naar binnen te mogen.

Op 25 april bood Mark Rutte voor 

de vierde maal excuses aan voor de 

gebrekkige aanpak van de problemen in 

Groningen. Hij deed dat al drie keer eer-

der: in januari 2018 in het tv-programma 

Buitenhof, in 2019 in het Kamerdebat 

van 4 juni en nog een keer in maart 

2023 na de publicatie van het rapport 

van de Parlementaire Enquêtecommis-

sie. Is viermaal ditmaal scheepsrecht en 

krijgen de excuses nu echt een vervolg?

We raken in gesprek met een paar lot-
genoten. De verwachtingen zijn niet erg 
hooggespannen, ook niet na de excuses 
van Rutte. Het vertrouwen in de instanties 
en de politiek is bij mij nog niet terug. In 
excuses kun je niet wonen (vrij naar Jan 
Schaefer, voormalig staatssecretaris van 
Volkshuisvesting). Wat de precieze plannen 
zijn, moeten we afwachten. En ook hoe en 
op welke termijn ze worden uitgevoerd.

De presentatie van onze minister-president 
bevat weinig nieuws. Het bedrag dat “Den 

Haag” over heeft voor ons uitgeknepen 
wingewest is niet echt verrassend. Sommi-
ge plannen zijn al eerder helemaal of half 
beloofd maar nooit nagekomen. Dan weer 
kwam er een recessie tussen, of waren er 
kostenoverschrijdingen, voortschrijdende 
inzichten of een ander kabinet. Recentelijk 
zette de corona-epidemie alles “on hold”. 
En ook toen moesten we de ontwikkelingen 
maar afwachten.

Na afloop van Ruttes presentatie mogen 
de aanwezigen vragen stellen. Ik sluit aan 
in het wachtrijtje. Als ik aan de beurt ben, 
begroet onze minister-president mij joviaal 
als een oude bekende. Ik zou echt niet 
weten waarvan, dat is vast zijn normale ma-
nier van doen. Gelukkig wordt het gesprek 
toch nog een beetje serieus, maar zodra 
de vragen lastig (lees: “concreet”) worden, 
verwijst hij naar “Hans” (Vijlbrief), die hier 
natuurlijk ook aanwezig is. We weten er bij 
“Hans” nog wel een afspraak uit te slepen 
om ons verhaal voor het voetlicht te bren-
gen. Maar of dat wat oplevert is onzeker. 
Afwachten maar.

Na afloop praten we even na met andere 
aanwezigen. Ook die zijn er nog niet van 
overtuigd dat de afwikkeling van ingewikkel-
de, meervoudige schades nu beter en soe-
peler zal gaan. Dat hoor ik in de weken na 
“Garmerwolde” wel meer: “Mooie woorden 
en eindelijk erkenning, maar hoe nu verder?” 
Hoe lang moeten we nog wachten?

Wat mij opvalt, is dat bijna altijd en overal 
het onderwerp “aardbevingen” wel ter spra-
ke komt: bij familie, vrienden, kennissen, 
buren, clubs waarvan je lid bent, toevallige 
ontmoetingen op straat ... Maar ook waar 

je het niet direct verwacht: als je op je 
beurt staat te wachten in de supermarkt, 
bij de slager, de garage, in het zwembad, de 
bioscoop. Zelfs in het buitenland. Wachten 
op de hersteloperatie is hét onderwerp van 
gesprek.

Nog langer wachten
Het vervolg op “Garmerwolde” is nog 
onzeker. Bedragen zijn genoemd en termij-
nen, maar dat zijn slechts voornemens. 
En die waren er meer dan genoeg. De 
parlementaire enquêtecommissie schrijft 
dat “Hoewel er ... veel is geprobeerd, 
merken Groningers daar tot op heden te 
weinig van” en ook “... excuses [zijn] alleen 

van waarde … als deze vervolgens in de 
praktijk tot beterschap leiden.” Er wordt 
een termijn van 30 jaar aangehouden om 
de problemen op te lossen. Maar dat is 
lang op een mensenleven en in de politiek 
helemaal een eeuwigheid. De ervaringen 
met de toeslagenaffaire stemmen niet 
vrolijk. In het Dagblad van het Noorden 
stond onlangs: “Kabinet: [wil] afhandeling 
toeslagen versnellen.” Dat wordt ook be-
weerd over de afhandeling van de schades 
en de versterkingsoperatie. Inmiddels 
weten we dat “versnellen” uit de mond van 
deze coalitie neerkomt op “vertragen”. Dat 
wordt dus nog langer wachten. Tot Rutte-8 
eindelijk valt?

Van bewonersbegeleider 
naar zaakbegeleider
Harrie van Til: “De koers van de NCG-mammoettanker 
met een paar sleepboten verleggen”

Harrie van Til uit Ten Post ziet het na zes jaar weer wat zitten. 
Een schat aan frustraties en ervaringen ‘rijker.’ Het perspec-
tief van een nieuw huis lonkt, ook al verschuift de opleve-
ringsdatum doorlopend. Er waren de afgelopen jaren echter 
tijden dat je hem en z’n vrouw Annet bij elkaar kon vegen. Ze 
vormen daarin geen uitzondering. Sterker nog: je kunt hen zien als 
standaard gaswinningsgedupeerden. Terugblikkend was dat volgens Harrie allemaal 
niet nodig geweest! Als er maar voor een andere aanpak was gekozen. 

Op basis van zijn ervaringen is hij heel 
stellig: “Het wantrouwen eruit, de juridi-
sering overboord, empathie erin en de 
communicatie ècht professioneel. Dat is 
voor alle partijen beter: de overheid zelf, de 
NCG, medewerkers, aannemers en vooral de 
bewoners.” Net als vele andere ‘ervarings-
deskundigen’ weet Harrie van Til de vingers 
op alle zere plekken te leggen. Hij weet ook: 
“Je kunt de koers van zo’n mammoettanker 
als de NCG en de overheid niet zomaar even 
verleggen.” 

Maar hij is ervan overtuigd: “Met de helft 
van de mensen kun je minstens net zoveel 
werk verzetten. Als je maar andere procedu-
res volgt, minder rigide te werk gaat, minder 
controle, meer mandaat. Daardoor krijgen 
mensen ook nog eens meer plezier in hun 
werk en het verloop wordt veel kleiner.”

Vijf bewonersbegeleiders
“Ik benijd die mensen van de NCG niet. Ik 
zou dat werk niet willen, niet kunnen doen. 
Zeker niet op deze manier. Wij hebben vijf 
bewonersbegeleiders gehad. De meeste 
hebben we nooit gezien of gesproken. Maar 
één van hen verwoordde zijn eigen positie 
heel stuitend: ‘Vroeger was ik BEWONERS-
begeleider; nu ZAAKbegeleider.’ Daarmee 
is alles gezegd. Die ZAAKbegeleiders zijn 
niet in staat om binnen de regels ruimte te 
zoeken of om ook maar iets aan die regels 
te doen. Frustrerend lijkt me dat. Je maakt 
zo alles te star, er is dan geen pro-activiteit 
meer en je haalt alle empathie uit mensen. 
Aan beide kanten van de lijn houdt niemand 
dat lang vol.”

“Van al die beloften: ‘Wij gaan u ontzor-
gen,’ is dus nooit iets waargemaakt. Na de 

mededeling sloop-nieuwbouw kregen we nog 
te horen: u kunt ons dag en nacht bellen; 
we zijn altijd bereikbaar. Maar de eerste 
keer dat ik dat probeerde, heeft het een dag 
geduurd voordat ik iemand te pakken had. 
Vanaf dat moment is bijna alles misgegaan. 
We hebben de meeste zaken zelf moeten 
bevechten of regelen. Gelukkig kregen we 
later in het proces, na veel vijven en zessen, 
ondersteuning van externe deskundigen.”

Onmacht en machteloosheid
Tijdens de rit vielen onmacht en machte-
loosheid ook Harrie en zijn vrouw ten deel. 
Ze zochten daarvoor persoonlijke ondersteu-
ning. ”Het was op een gegeven moment 
geen vechten tegen de bierkaai meer, maar 
vechten tegen een onzichtbaar en ongrijpbaar 
monster….. Voor ik het wist reageerde ik dat 
af op de mensen die het dichtst in de buurt 
waren: de bewonersbegeleider, de projectlei-
ders, de bouwer, maar ook personen in mijn 
sociale- en werkomgeving….. en ik besefte 
helaas: ook die kunnen niet anders……”

“Ik heb geen enkel moment de illusie gehad 
dat alles zonder onze eigen inbreng goed 
zou komen. Vanaf de schokkende mede-
deling ‘uw huis wordt gesloopt,’ tijdens 
alle vertragingen binnen de NCG en door 
Wiebes, die doorlopende onderhandelingen 
met ambtenaren en aannemers: daar moet 
je van het begin af aan bij zijn. Ben je zelf 
niet al te standvastig, dan word je ingepakt. 
En dat kan nooit de bedoeling van deze hele 
operatie zijn geweest. Sommige mensen zijn 
daarin heel proactief, terwijl anderen rustig 
achterover leunen. Die verschillen zie ik ook 
om me heen.”

Heel wat strijd
Harrie is blij dat hij alle jaren dat z’n vrouw 
en hij alles moesten bevechten en de vele 
slapeloze nachten bijna achter zich kan 
laten. Het heeft heel wat strijd gekost. Niet 
alleen met NCG en aannemers. “Ook binnen 
ons project van 29 woningen in Ten Post 
ontstond kinne sinne, scheve gezichten, 
soms haat en nijd, onderlinge verwijten van 
vertraging als je het ergens niet mee eens 
was. En stonden verhoudingen soms op 
scherp. Maar er ontstonden gelukkig ook 
nieuwe vriendschappen.”

“Uiteindelijk wordt ons huis, zoals wij dat 
willen. We kunnen gelukkig ook veel keuzes 
maken op eigen kosten. We hebben per-
spectief. En ik weet (bijna) zeker dat we er 
vóór de kerst 2023 weer in zitten. Maar dan 
zijn we wel ruim zes jaar verder.”

Zijn ervaringen en voorstellen voor verbe-
tering deelt Harrie inmiddels ook met een 
volgens hem meer toegankelijk geworden 
NCG. “Ze zijn er nog lang niet. Maar met 
een paar sleepboten kun je de koers van die 
mammoettanker best een beetje verleg-
gen. Het kan immers allemaal zoveel beter. 
Gelukkig merk ik nu dat ze bij de NCG graag 
willen leren. Ik hoop voor iedereen die nog 
moet versterken, dat hun proces anders, 
beter en sneller gaat dan bij ons. Maar ik 
hoop dat ook voor werknemers van NCG en 
voor aannemers.” 

Het rapport van de Parlementaire Enquête en 
een gedreven staatssecretaris helpen daarbij 
een handje, volgens hem. Maar we zijn inmid-
dels na ‘Huizinge’ wel 11 jaar verder!
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Instituut
Mijnbouwschade
Groningen Steunpunten

Wilt u informatie hebben?  Heeft u een vraag over uw schademelding of hulp 
nodig bij het melden van schade? Kom langs bij ons steunpunt bij u in de buurt. 
U kunt bij ons terecht voor een vergoeding voor schade aan uw gebouw, voor 
immateriële schade en voor waardedaling van uw woning. 

Onze zaakbegeleiders zitten voor u klaar om uw vragen te beantwoorden en te 
helpen bij een schademelding. U hoeft geen afspraak te maken en kunt gewoon 
langskomen. De koffie staat klaar. 

Een aanvraag doen
Meteen een aanvraag doen? Neem dan een legitimatiebewijs en uw DigiD  
mee. Zijn er meerdere eigenaren? Kom dan samen langs. Wij kunnen u dan  
direct helpen.
 
Heeft u hulp nodig bij het aanvragen van immateriële schade? Bel dan gratis 
met ons serviceloket: 0800 4444 111. We maken dan een afspraak met een 
zaakbegeleider die u thuis komt helpen bij uw aanvraag. 

Gezamenlijk steunpunt IMG en NCG 
Op verschillende steunpunten werken wij samen met de Nationaal Coördinator 
Groningen (NCG). Hier kunt u terecht voor uw vragen over zowel de 
schadeafhandeling als de versterking van uw woning. 
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Adressen en openingstijden
Gemeente Aa en Hunze
1     De Badde, Greveling 137, Annerveenschekanaal, maandag 13:00 - 17:00 uur

Gemeente Eemsdelta
2   Gezamenlijk steunpunt met de NCG, Cadanz Welzijn, Burgemeester Klauckelaan 16,  

Appingedam, woensdag 13:00 - 17.00 uur  
3   Ons Dorpshuis, Wirdumerweg 23, Loppersum, woensdag 9:00 - 13:00 uur
4   Dorpsherberg Lanting, Hoofdstraat 27, Meedhuizen, dinsdag 11:00 - 15:00 uur (open in  

de oneven weken)

Gemeente Het Hogeland
5  De Meenschaar, Kapelstraat 9, Bedum, donderdag 13:00 - 17.00 uur
6  Versterkingspunt Het Hogeland, Hoofdstraat Oost 24, Uithuizen, dinsdag 15:00 - 19:00 uur
7  Bibliotheek Leens, R. Ritzemastraat 2, Leens, dinsdag 09:30 - 13:00 uur

Gemeente Groningen
8  Buurhoes, Gaykingastraat 17, Ten Boer, dinsdag 13:00 - 17:00 uur
9   De Wegwijzer, Ypemaheerd 42, Groningen, vrijdag 13:00 uur - 17:00 uur
10   Dorpshuis Hoogkerk, Zuiderweg 70-4, Groningen, donderdag 09:00 - 13:00 uur
11  Inlooppunt Woltersum, van IMG, NCG en gemeente Groningen, Dorpshuis De Bongerd, Dobbestraat 17, Woltersum, 

dinsdag 13:00 - 15:00 uur • donderdag 10:00 - 12.00 uur

Gemeente Midden-Groningen
12  Dorpshuis de Ruyten, Ruitenweg 39, Froombosch, vrijdag 9:00 - 13:00 uur
13   Versterkingspunt Midden-Groningen, Hoofdweg 156, Schildwolde, maandag 13:00 - 17:00 uur
14  MFC Siddeburen, Oudeweg 70, Siddeburen, donderdag 16:00 - 20:00 uur

Gemeente Oldambt
15  ’t Trefpunt, Hoofdstraat 60, Nieuwolda, dinsdag 16:00 - 20:00 uur (open in de even weken)
16  Zalencentrum Lamain, Bosstraat 25, Winschoten, woensdag 9:00 - 13:00 uur

Gemeente Westerkwartier
17  Dorpshuis Ezinge, Nieuwestreek 33, Ezinge, vrijdag 9:00 - 13:00 uur

Gemeente Noordenveld
18  De Brinkhof, Brink 1, Norg, woensdag 13.00 - 17.00 uur

Gemeente Pekela
19  De Riggel, Noorderkolonie 13, Nieuwe Pekela, donderdag 13:00 - 17:00 uur schadedoormijnbouw.nl
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Wat gaat er gebeuren met het karakter van Groningen?
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Wisselwoningen

Groningen is een prachtige provincie: dat geldt voor 
Stad en Ommeland. Rust en Ruimte met een 
karakteristieke stad en bijzondere dorpen grenzend 
aan wonderbaarlijke natuur.
Niet voor niets werden Winsum en Niehove al eens 
verkozen tot ‘mooiste dorp van Nederland’, net zoals 
Appingedam ‘mooiste plaats van Noord-Nederland’ is.
Tegelijkertijd zijn er in Groningen ook de beschadigde 
huizen te vinden die vragen om herstel, om versterking 
of zelfs vervanging. Dat laatste betekent in veel gevallen 

ook nieuwbouw. Het gebeurt allemaal om mensen weer 
een goed en veilig (t)huis te bieden. Maar het uiterlijk van 
al die nieuwe huizen tussen de oude, doet ook iets met de 
woonomgeving, met een straat of wijk, met het karakter van 
een dorp of gebied.
Die buitenkant verdient veel meer aandacht. Het kan toch 
niet de bedoeling zijn dat wisselwoningen en nieuwe 
woningen steeds meer op elkaar gaan lijken?
Oordeel zelf.

Nieuw Begin?
Dinsdag 13 februari waren er in de Tweede Kamer stemmingen n.a.v. het parle-
mentaire debat aardgaswinning. Kamerleden Omtzigt en Beckerman hadden een 
motie ingediend waarin gevraagd werd om het gevoerde beleid na de beving in 
Huizinge af te keuren. 

In het snoeiharde verslag van de enquêt-
ecommissie was overduidelijk boven tafel 
gekomen waar het in het beleid mis ge-
gaan was: de ernst van de problemen was 
structureel onderschat, geld was dominant, 
de veiligheid van Groningers was en is in 
het geding, schadeafhandeling en verster-
king komt onvoldoende van de grond, enz. 
In de genoemde motie werd gevraagd om 

dat beleid af te keuren. 
Het is schrijnend en keihard dat com-
missieleden van de coalitie die achter 
de uitkomsten van het onderzoek staan, 
zoals verwoord in de inleiding van het 
rapport, tegen de motie stemden. De 
motie die qua strekking overeenkomt 
met het eindoordeel van de enquêtecom-
missie. Ze laten hiermee zien dat het in 

ons parlementaire stelsel niet gaat om 
standpunten en argumenten, niet om 
gedegen onderzoeken en waarheidsvin-
ding maar om de macht van het getal. De 
inhoud van het rapport doet er niet toe 
bij de stemming, daar worden slechts de 
poppetjes geteld om de regeringsmacht 
te houden. 

De onderzoekscommissie zegt in het 
voorwoord van het rapport dat onderzoek 
naar waarheidsvinding zal helpen om tot 
herstel van vertrouwen te komen, al is 
daar volgens Van der Lee c.s. meer voor 
nodig dan onderzoek alleen. De rege-
ringsreactie op de enquête spreekt van 
een nieuw begin, een andere houding. 
Waar geconcludeerd wordt dat (regionale) 
politici in het verleden niet altijd goede 

besluiten namen omdat de informatie 
daarvoor bewust achtergehouden werd, 
omdat ze dus onmachtig waren, is dat nu 
niet het geval. Het rapport is glashelder. 
Je verschuilen achter onduidelijkheid of 
verkeerde formulering van de motie is 
niet aan de orde. En dan toch het beleid 
na de beving in Huizinge niet afkeuren, 
het is het failliet van de parlementaire 
democratie. 

Nieuw Begin? Niet alleen geld en gas maar 
vooral fractiediscipline gaat nog steeds 
boven Groningen. En daarvoor zijn onze 
politici verantwoordelijk.

Pieta Ettema

Loppersum
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De pauze van Vijlbrief 
en de dorpenaanpak
Wees open en transparant en leer van tegenvallers. 

Vijf jaar geleden werd de net op gang ge-
komen versterking door minister Wiebes 
‘on hold’ gezet. Het gebeurde met de 
slechtste bedoelingen: bezuinigen op de 
versterkingsuitgaven omdat de verster-
king “niet nodig zou zijn” vanwege het 
afbouwen van de gaswinning. 

Nú hebben we te maken met een pauze 
in de afwikkeling van mijnbouwschade. 
Weer met de “beste” bedoelingen: een 
herbezinning op beleid en regelgeving om 
een “nieuw begin” mogelijk te maken. De 
Ombudsman wees er al op dat “de mensen” 
nu helemaal in verwarring zijn. Het zijn ech-
ter  niet alleen de Groningers die het niet 
meer weten: ook uitvoerders trekken aan de 
handrem. Zo kregen vele burgers van het 
IMG de mogelijkheid voorgelegd procedures 
op pauze te zetten. Het schade-instituut kan 
‘niet uitsluiten dat het nieuwe beleid wel 
eens gunstiger voor u kan uitpakken.’ 

Begrijpelijk dat die inschatting bij de bewo-
ners wordt neergelegd. Maar het perspectief 
wordt er niet helderder op en vertraging en 
nieuwe moeilijk uitlegbare verschillen zijn 
opnieuw onvermijdelijk.
Het is bovendien onduidelijk wanneer we 
weer weten “waar we aan toe zijn”. “Rond 
de zomervakantie” schrijft het IMG.

Dorpenaanpak
Wij merkten de onzekerheden ook op bij 
de voorbereiding van een artikel over twee 
dorpen die mee doen in de dorpenaanpak. 
In het vorige (april-)nummer van de GBB-
krant deden wij verslag van gesprekken met 
inwoners van Garrelsweer en Wirdum. Nu 
zouden wij spreken met mensen uit Zeerijp 
en Leermens. Maar men wil op dit moment 
geen publiciteit: men ziet het even niet zit-
ten en wil niet bijdragen aan negativiteit.
Dat laatste willen wij uiteraard ook niet. Wij 
vinden voor de volle 100%  dat de dorpen-
aanpak moet slagen, maar daartoe zal wel 

een herbezinning moeten plaatsvinden.

In het algemeen is het geen goede zaak om 
een gebiedsgerichte aanpak te doorkruisen 
met tientallen nieuwe of bijgestelde ideeën 
die slechts op de oplossing van één bepaald 
probleem gericht zijn. Het is dan maar de 
vraag wat er over blijft van een aanpak die 
er op is gericht mensen in een overzichtelijk 
gebied samenhangend te ondersteunen. Het 
burgerperspectief is integraal: alles komt tege-
lijk en alles lijkt met alles samen te hangen. 

“Aardgasvrij(-gereed)”
Een voorbeeld dat de dorpenaanpak, weer 
met de beste bedoeling, parten speelt is het 
idee van ‘maatregel 28’ (van de vijftig die 
het kabinet voorstelt) om woningen die nog 
versterkt moeten worden “aardgasvrij(-ge-
reed)” te maken.
De inwoners van Garrelsweer leggen in een 
brief over die maatregel de vinger op drie 
zere plekken: de sleutelbegrippen zijn niet 
gedefinieerd, er worden nieuwe ongelijkheden 
veroorzaakt en het leidt tot vertraging omdat 
het onduidelijk is “waar men aan toe is”.
“Mensen moeten weten waar ze aan toe 
zijn, afspraken moeten worden nagekomen 
en er moet ruimte zijn voor een eigen in-
breng”. Dat waren de beloften van staatsse-
cretaris Vijlbrief over de dorpenaanpak bij de 
vergadering van de Tweede Kamercommis-
sie van 6 december 2022.
Zoals gezegd gaan wij uit van de beste 
bedoelingen, maar de dorpenaanpak herbe-
vestigt zo de analyse van de Parlementaire 
Enquête: de dorpenaanpak lijkt slachtoffer 
van loze beloften, systeemfalen en het 
langs elkaar heen communiceren van twee 
werelden. Een treurig voorbeeld van het 
laatste is de brief die de staatssecretaris 
aan de Tweede Kamercommissie stuurde. 
De bewonerswereld herkent zich niet in die 
voortgangsbrief. Wel herkent zij het patroon 
waarin om alles heen wordt gedraaid en 
waarbij wordt geprobeerd met “pep-talk” de 
echte problemen te verdoezelen. 

Vernieuwend?
Juist daarin moest de dorpenaanpak ver-
nieuwend zijn: Er wordt gewerkt voor en met 
bewoners die direct kunnen aangeven wat er 
wel en niet goed gaat. Maar hun (individue-
le) waarnemingen zijn nog niet leidend, noch 
bij de planvorming, noch bij de voortgangs-
rapportages.
Te veel uitvoerders en vooral bestuurders lij-
ken meer belang te hebben bij goed nieuws 
dan bij de feitelijk werkelijkheid. En van de 
weeromstuit vinden bewoners het moeilijk 
om kritisch te zijn. 

Onduidelijk is nog steeds hoe de dorpen-
aanpak georganiseerd is. Er lijken tientallen 
professionals mee te werken, maar “de 
regisseur” die opgevoerd wordt in de Ka-
merbrief konden wij bijvoorbeeld niet vinden, 
noch bij de NCG, noch bij de gemeente.
Hoe is de samenwerking met de gemeente? 
De voor de dorpenaanpak verantwoordelij-
ke(?) wethouder van de gemeente Eemsdelta 
bijvoorbeeld, maakte zich nog recent naar 
aanleiding van de NCG-kwartaalrapportage 
ernstige zorgen over de voortgang van de ver-
sterking in het algemeen. Zij vraagt de NCG 
‘geen onrealistische beloftes meer te doen.’
Hoe is de samenwerking tussen IMG en 
NCG? Bij incidenten lijken er praktische 
oplossingen te komen, maar hoe structureel 
gebeurt dat?

Wij begrijpen van bewoners dat de rol van 
de gemeente onduidelijk is en in ieder geval 
niet leidend, terwijl zij officieel wel opdracht-
gever is.

Zorgen
De zorgen in de vier dorpen moeten zo direct 
en zo transparant mogelijk gecommuniceerd 
worden met de belanghebbenden. En de 
leerervaringen moeten zicht- en leesbare 
gevolgen hebben voor het beleid en de spel-

regels, voor de beslissers en de uitvoerders. 
Moet juist de gemeente met haar volksverte-
genwoordigers daar niet een belangrijke rol in 
spelen? Als de Parlementaire Enquête spreekt 
van systeemfalen, dan betreft dat toch ook 
het hele bestuurlijke systeem? Bewoners 
hebben nu geen hoge pet op van de lokale po-
litiek. Moet daar dan ook niet in geïnvesteerd 
worden? Wordt het “nieuwe begin” anders niet 
weer te veel een Haagse aangelegenheid met 
te grote en te dure organisaties?

Het is duidelijk dat ook de dorpenaanpak 
een “Nieuw Begin” nodig heeft, een herbe-
zinning. Waar wordt daarbij aan gedacht?
1. De status van de dorpenaanpak moet 

herbevestigd en verduidelijkt worden. 
Dit is aan de staatssecretaris; van zijn 
beloftes is tot nu toe nog niet veel te-
recht gekomen. En ‘verbinder’ Wientjes 
heeft er ook niet veel aan bijgedragen.

2. De dorpenaanpak moet afgebakend 
worden ten opzichte van de vijftig 
kabinetsvoornemens en in het perspec-
tief geplaatst worden van de nieuwe 
Groningenwet en de per 1 juli in werking 
tredende Tijdelijke Wet Groningen. 
Sterker nog: de dorpenaanpak moet 
gebruikt worden om de realiteit van al 
die beleidsmatige verwachtingen en 
juridische “zekerheden” te toetsen. Ge-
bruik de tijd “rond de zomervakantie” 
om te zorgen dat bewoners met zowel 
de dorpenaanpak als met het “nieuwe 
begin” weten “waar ze aan toe zijn”.

Doe dit in volstrekte openheid en wees trans-
parant; vooral over wat er niet goed gaat. 
Leer het meest van tegenvallers en tegen-
sprekers. Alleen dan werken we het wantrou-
wen en het cynisme Groningen uit.
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Nieuwsbrief IMG:

Kosten noch moeite 
worden gespaard
Het is echt iets om reikhalzend naar uit te zien: de nieuws-
brief van het IMG. Prachtig in kleur uitgevoerd op hoogwaar-
dig papier valt hij bij je in de bus als je eenmaal deel mag 
uitmaken van het klantensysteem van het IMG.

Kosten noch moeite worden gespaard om 
jou als ‘klant’ persoonlijk te informeren.
Over al die goede zaken die het IMG gaat 
ondernemen en over het vele werk dat wordt 
verzet. Gelukkig ontbreken de steeds weer 
nieuwe succesverhalen niet. Laten we eens kij-
ken wat er in het meinummer valt te beleven.

Het openingsartikel gaat over het ‘vergaan-
de pakket met voorstellen om de schade-
afhandeling milder, menselijker en makke-
lijker te maken’. De vlucht naar voren van 
het IMG nu het rapport van de parlementai-
re enquêtecommissie er ligt. Wel een beet-
je jammer dat daar een enquêtecommissie 
voor nodig is. 
Er wordt ook melding gemaakt van het 
jaarverslag 2022: ‘Naast elke toegeken-
de euro was er afgelopen jaar gemiddeld 
ook 62 cent aan uitvoeringskosten nodig’. 
Zoals gezegd: kosten noch moeite worden 
gespaard.
Wel weer jammer dat het jaarverslag zelf 
op de website van het IMG onvindbaar is.

We lezen verder. 
Halverwege de 
nieuwsbrief wordt op-
geroepen om mee te denken met het IMG 
via een online panel. Zo kan ‘de klant’, sor-
ry, ‘de inwoner’ een mening geven over de 
dienstverlening en de communicatie door 
het IMG. Daarvoor is het zoveelste externe 
bureau ingeschakeld. Nu ook de NCG een 
‘bewonersadviesgroep’ in het leven heeft 
geroepen, kon het IMG niet achterblijven.
En bijna aan het eind is ‘Doorvertellen 
van geschiedenis station Loppersum’ te 
vinden.

Aan de hand van een gesprek met een 
NS-stationsmanager wordt de geschiede-
nis van het stationsgebouw ontrafeld. De 
loketten werden ontmanteld. Het gebouw 
wordt nu gerestaureerd. Volgens het artikel 
wordt het gebouw momenteel gebruikt door 
lokale ondernemers. Lokale ondernemers? 
Bijna goed als ze het architectenbureau en 
de zorgorganisatie bedoelen. 

Maar weet de redactie niet 
dat in het gebouw al jaren de 
Groninger Bodem Beweging 
ook bekend als de GBB huist 
en sinds kort ook de Geeste-
lijke Verzorgers Aardbevings-
gebied Groningen (GVA)? Of 
kun je die als IMG maar beter 
doodzwijgen?
Een (omgekeerde) geschilderde 
Groningse vlag sluit de nieuws-
brief (subtiel) af.

Tekst: Agustin De Julio, promovendus bij het Kennisplatform Leefbaar en Kansrijk Groningen

Waarom toezeggingen, 
personen en momenten 
belangrijk zijn voor 
vertrouwen 
24 februari zat ik in het publiek bij de presentatie van het rapport van de PEGAS in Gar-
merwolde. Het was zo’n moment dat je niet snel vergeet. We keken naar de live-uitzen-
ding vanuit Zeerijp waar vele bekende gezichten uit het gebied in beeld kwamen met 
het besef dat dit een historisch moment was. Ook zat ik 21 april bij de kabinetsreactie 
van Rutte en Vijlbrief. Helaas maakte dat moment bij mij niet zo’n sterke indruk. Daar 
gaat mijn onderzoek (deels) over: waarom bepaalde gebaren (toezeggingen), personen 
of momenten vertrouwen wekken of geloofwaardig zijn, en andere niet. Ik hoop er uit te 
kunnen afleiden wat je moet doen om vertrouwen terug te winnen in Groningen. 

Vanuit de theorie zijn er drie cruciale ingredi-
enten aan vertrouwen: integriteit, competen-
tie (of iemand kundig is) en welwillendheid 
(of iemand je belang erkent en meeneemt in 
zijn of haar beslissingen). Uit het rapport van 
de enquêtecommissie blijkt, dat er op cru-
ciale momenten in de geschiedenis van het 
dossier een gebrek aan alle drie ingrediënten 
was. In dit stuk licht ik drie van de meest 
besproken in de media maatregelen uit Nij 
begun uit met de vraag: zijn het goede instru-
menten om vertrouwen terug te winnen? 

Productiestop in 2023. Of toch 2024? 
Maatregel 0 van Nij begun is dat de kraan 
eindelijk dicht gaat, oktober 2023 of oktober 
2024. Wat mij opviel? Nij begun was de perfec-
te mogelijkheid om een groot gebaar naar de 
Groningers te maken. En door het moment niet 
vast te leggen is die kans dus niet gegrepen. 
Worden de belangen van de Groningers hier 
meegenomen in de beslissing of gaat het weer 
over winst, leveringszekerheid en geopolitiek? 

Bredere mandaat voor het IMG
Medewerkers van het IMG beweren al jaren 
dat ze in een juridisch keurslijf zitten: het 
mandaat dat ze van het ministerie krijgen is 
niet ruim genoeg om hun werk goed te kun-
nen doen. Nij begun brengt hier verandering 
aan op thema’s zoals funderingsschades, 
effectgebieden, beslistermijnen. Bij meldin-
gen van onder de € 40.000 (of € 60.000 
zoals Vijlbrief tijdens het Kamerdebat be-
loofde), wordt er niet meer naar het verband 
met de gaswinning gekeken. 

Alle drie elementen van vertrouwen ontbre-
ken op het moment dat een expert naar een 
woning moet komen kijken om causaliteit 
bij kleine schades vast te stellen. In die zin 
zijn de voorgestelde wijzigingen in werkwijze 
positief. Maar wat wordt hiermee werkelijk op-
gelost? De afhandeling van de kleine en sim-
pele schades loopt al behoorlijk soepel, en 
in het kerngebied gaan de claims snel voorbij 
de € 40.000. De pijn ligt dus bij de meervou-

dige en complexe schades. Hier is sprake van 
goede intenties, maar een mogelijk gebrek 
aan competentie, de slagkracht om het voor-
nemen ook daadwerkelijk te realiseren: het is 
niet duidelijk hoe de voorgestelde maatrege-
len de schadeafhandeling inderdaad milder, 
makkelijker en menselijker gaan maken. 

Waterstof & economie
Het kabinet denkt hiermee een silver bullet te 
hebben: Groningen wordt dé waterstofprovin-
cie van Nederland (en mogelijk ook Europa). 
Helaas is er al felle kritiek op dit project om 
een aantal redenen: onvoldoende participatie 
van bewoners, niemand is gevraagd of hij/
zij dat wel wil, de afspraken zijn onduidelijk, 
en er dreigt weer een te innige samenwerking 
tussen overheid en exploitant. Kortom, de 
partners moeten aan Groningen tonen dat dit 
plan niet weer een ramp in slow motion gaat 
worden. Er zijn te weinig concrete stappen 
gezet om aan te geven dat het deze keer wel 

goed gaat.. Er is hier een gebrek aan wel-
willendheid: dit plan staat te ver af van wat 
gedupeerden nodig hebben. Het gaat over het 
landsbelang en niet over Groningen. 

Vertrouwen
Ik was ook bij het Kamerdebat van 6 en 7 
juni. Ik zag het verschil tussen een goed ge-
informeerde, blijkbaar empathische staats-
secretaris en een nonchalante premier die 
zonder te veel moeite zijn positie verdedigde 
en een motie van wantrouwen overleefde. 
Dit roept de vraag op wat het aanblijven van 
Rutte doet met het vertrouwen. Vertrouwen 
betekent voor iedereen iets anders . Toch 
zijn integriteit, competentie en welwillend-
heid de beste begrippen om over vertrouwen 
na te denken. Het zou voor toekomstig be-
leid en voor toekomstige bewindspersonen 
goed zijn om hier rekening mee te houden 
als ze een begin willen maken met het her-
stel van relaties in en met Groningen.

Ter vergelijking een overzicht van kosten 
van de GBB-krant:

Oplage: 125.000 exemplaren, huis aan 
huis in het aardbevingsgebied
Druk- en verzendkosten: € 26.600
Redactiekosten: € 0,00 

We vroegen het IMG naar de productie 
en de kosten van de nieuwsbrief. Het 
IMG laat het volgende weten:
“De inhoud van artikelen in de interne 
nieuwsbrief baseren we op eigen informa-
tie en op die van maatschappelijke organi-
saties en publiek. Redactie- en schrijfkos-
ten zijn hierdoor nihil. De kosten bestaan 
vooral uit druk- en verzendkosten.”

Over de kosten: “Wij kopen drukwerk 
en porto in via raamcontracten van de 
overheid, waardoor de prijs scherper is dan 
wanneer we zelf de markt zouden opgaan.”

Oplage van het meinummer: per post 
81.313, per mail 58.474, anders 687.
Drukkosten meinummer: € 29.880,32.
Verzendkosten: niet uit te splitsen, omdat 
de porto deel uitmaakt van een groot raam-
contract van de Rijksvoorlichtingsdienst.

o.a. GBB en GVA zijn gehuisvest in het stationsgebouw in Loppersum
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Kantens – een 
leertraject met eindelijk 
perspectief, maar …..
Acht jaar en veel ellende later zijn nu in Kantens de bouwactiviteiten gestart. 
Weer: met alle ellende van dien. Want het dorp is niet berekend op zoveel zwaar 
verkeer, met slechts één veel te krappe doorgaande weg. En het eind is nog 
(lang) niet in zicht.

Kantens heeft veel woningwetwoningen. 
Een groot deel daarvan zijn huurhuizen 
(46 panden), een kleiner deel is inmiddels 
verkocht aan de bewoners (20 panden). 
Al deze panden, een kwart van het totale 
woningbestand in Kantens, moeten worden 
versterkt. Gezien de staat van de huizen 
wordt gekozen voor sloop-nieuwbouw. Zo 
opgetekend lijkt het simpel, maar zo simpel 
ging het niet. De eerste ervaringen met 
het uitsluitend versterken van woningen 
bleken te omslachtig. Sinds 2015 heeft 
de gemeente, als regisseur van de verster-
kingsoperatie, via dorpsbijeenkomsten de 
inwoners van Kantens op de hoogte gehou-
den van de ontwikkeling van de plannen om 
schade te herstellen en huizen te verster-
ken. Het waren soms heftige bijeenkom-
sten, waar herhaaldelijk de problemen die 
bewoners ervoeren werden gemeld. Met 
name gemeenteambtenaren kregen soms 
veel over zich heen; de eerste jaren waren 
er soms ook wethouders bij bijeenkomsten. 
Na 2021 niet meer, afgezien van individue-
le gesprekken met inwoners.

Planning
In de tijd dat dit project van de grond kwam 
(2015) was er nog nauwelijks of geen 
ervaring met dergelijke grootschalige her-
stelprojecten. Het moet snel, vanwege de 
onveiligheid van de woningen, en zorgvuldig 
en er moet aandacht zijn voor de bewo-
ners. Het betreft niet alleen het slopen en 
herbouwen, er gelden ook allerlei regels en 
bepalingen, zoals het nieuwe bouwbesluit, 
die invloed hebben op wat wel en niet kan. 
Ook de lokale situatie waarin het groot-
schalige project moet worden ingepast stelt 
beperkingen. En al had de gemeente Het 
Hogeland de regie, er waren meer partijen 
die het beleid bepaalden. Voor de huurders 
is de woningstichting verantwoordelijk voor 
de sloop-nieuwbouw en voor de begeleiding 
van de bewoners. Voor de woningeigenaren 
is de NCG de uitvoerder voor de versterking 
en, als bouwheer, verantwoordelijk voor de 
begeleiding van de eigenaar-bewoners.

Het nieuwe bouwbesluit heeft consequen-
ties voor de plattegrond van de woning, 
door o.a. grotere keuken, hoger plafond. 
Het gevolg is dat er minder woningen 
passen op het oorspronkelijk oppervlak. 
Op rijtjes waar eerst vijf huizen stonden 
passen er nu nog maar vier. Er moet dus 
elders in het dorp ruimte worden gevonden 
om de resterende huizen terug te bouwen. 
Daarnaast speelt het bevorderen van de 
ruimtelijke kwaliteit van Kantens, waardoor 
niet alle woningen teruggebouwd kunnen 
worden op hun oorspronkelijke plek.

Compensatie
Maar hoe hebben de mensen het vanaf 
het begin ervaren? Doordat het project in 
drie fases wordt uitgevoerd, heeft vooral 
de eerste groep te maken met alles wat op 

dat moment nog nieuw is en moet worden 
uitgeprobeerd.
Er zijn te veel schrijnende verhalen van 
bewoners over alles wat misging; niet nage-
komen afspraken, veranderingen in de plan-
ning en andere zaken. In zeker een geval 
ging er zoveel mis en was de onzekerheid 
zo groot dat de bewoner de zaak uit handen 
gaf aan een speciaal bureau, waarvoor dan 
wel en beperkt compensatie door de NCG 
werd geboden. Een huurder uit de derde 
fase verheugt zich vooral op de verbetering 
van de woning, maar klaagt over de hoge 
energiekosten die zij in hun slecht geïso-
leerde woningen wel hebben terwijl de NCG 
de rekening betaalt voor degenen die in 
een tijdelijke woning zitten.

Bij de koophuizen, begeleid door de NCG, 
spelen weer andere factoren dan bij de 
huurwoningen. Over bewonerswensen moet 
ieder zelf met de NCG onderhandelen. Ook 
de consequenties voor een eventueel aan-
wezige hypotheek en de verzekering van de 
woning spelen een rol. Daardoor duurt dat 
proces langer en geeft soms ook aanleiding 
tot onvrede.
Ook de planning loopt niet overal soepel. 
Een rij huizen, als eerste voor versterking 
aangemerkt, blijkt bij nader inzien naar 
later te worden verschoven, tot frustratie 
voor hen die ooit de eersten waren. Ook ko-
men oorspronkelijk veel minder huizen voor 
versterking in aanmerking dan uiteindelijk 
nodig is. Uiteindelijk bleek sloop-nieuw-
bouw de enige haalbare optie. 

Het gebrek aan ervaring leidt er ook toe 
dat in 2020 te strak wordt gepland: het 
project zou vier jaar duren. Het wordt al 
snel duidelijk dat dat te optimistisch was. 
In het begin was ook niet duidelijk hoeveel 
woningen moesten worden aangepakt. De 
vele onzekerheden leidden in deze eerste 
fa se tot grote onrust bij de bewoners.     

Overlast
Als locatie voor tijdelijke woningen werd in 
2020 gekozen voor “Kantens-West”, buiten 
de kom van het dorp. Het duurde nog lang 
voordat daarheen een veilige toegangsweg 
werd gemaakt. De vertraagde start van het 
project betekende dat in 2022 de tijdelijke 
locatie beschikbaar kwam voor de bewo-
ners van het versterkingsproject.
Met de sloop van woningen werd, na 
vertraging, in mei 2023 begonnen. Om-
dat dit project ook rekening houdt met de 
herinrichtingsplannen voor Kantens, wordt 
ook het nodige grondwerk verricht. Ten dele 
voor de te versterken woningen maar ook 
elders in het dorp. Dat alles leidt tot veel 
extra overlast, naast die van de versterking 
zelf. Weliswaar krijgen die bewoners van 
de te versterken woningen een bescheiden 
vergoeding; voor de aanpalende bewoners 
is niets geregeld.

Ook de verkeersveiligheid is in het geding. 
Naast de vele verkeersbewegingen binnen 

het versterkingsgebied, blijven er vrachtau-
to’s door het dorp rijden. Er is een duidelij-
ke aangegeven alternatieve route gecreëerd 
buiten het dorp om en met de aannemers 
zijn afspraken gemaakt. Het lijkt erop dat 
de handhaving onvoldoende is. 

Verbetering
Maar verbetering wordt ook opgemerkt. Nu, 
acht jaar sinds het begin van het project, 
constateert een bewoner: “De NCG en 
de gemeente zijn nu op de goede weg; 
ze hebben veel geleerd van de afgelopen 
periode en de fouten die zijn gemaakt. Het 
project heeft nu rust nodig. Dit schept ook 
vertrouwen voor de vele andere verster-
kingsprojecten in Het Hogeland, die nog 
niet zijn begonnen”

Uit de versterkingsgeschiedenis van ‘voor-
loper’ Kantens, kan vooral veel worden 
geleerd voor de toekomst. De vraag is wat 
de inwoners van Kantens daaraan heb-
ben. Er moet in ieder geval  voldoende tijd 
worden genomen om met bewoners tot 
overeenstemming te komen. Zij hebben tijd 
en rust nodig om informatie te verwerken, 
vragen te stellen en beslissingen te kunnen 
nemen. Ondanks de lengte van het hele 
proces, werd daarvoor telkens te weinig 
ruimte ingebouwd. Het doel blijft dat bewo-
ners zo snel mogelijk in veilige woningen 
kunnen wonen.

Steun Recht voor Groningen

Met jouw donatie kunnen gedupeerden in 
Groningen beter voor hun rechten vech-
ten! Steun daarom Recht voor Groningen. 

Doneer via de website:
www.rechtvoorgroningen.nl of stort recht-
streeks een gift op: NL 32 RABO 0309 
0818 31 t.n.v. “Recht voor Groningen”. 
Recht voor Groningen heeft een ANBI-sta-
tus; giften zijn aftrekbaar voor de belasting.
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bestuursrecht     advocaat

www.degoedebestuursrecht.nl
www.mijnbouwschadeadvocaat.nl 

Mijnbouwschade of
versterkingsprobleem?

Wij geven deskundige ondersteuning en beoordelen
uw vaststellingsovereenkomst of normbesluit.

Bezoek onze 
website

www.buroderooy.nl

Bouwbegeleiding

| buro de rooy | Storksterpad 1, 9919 JT Loppersum |

Calculaties aardbevings-
bestendig bouwen

Bouwkosten adviezen

Calculatie 
ondersteuning aannemers

| 06 22 57 5074 | info@buroderooy.nl | www.buroderooy.nl |

VERHUISBEDRIJF

OMA
24-UURSERVICE, 
MAANDAG T/M ZATERDAG
INPAKKEN EN UITPAKKEN
VERWARMDE OPSLAG

0596 630420 
OF 06 5555 0647
INFO@VERHUISBEDRIJFOMA.NL
WWW.VERHUISBEDRIJFOMA.NL 

LAAT HET MEENEMEN IN 
UW SCHADERAPPORT, 
NORMAAL WORDT DIT 
VERGOED!

AARDBEVINGSSCHADE?
Jacob Veltman architect  Winsum
info@jacobveltmanarchitect.nl

aardbevingsbestendig   energieneutraal   nieuwbouw   verbouw

0595 44 50 60
www.jacobveltmanarchitect.nl

scoop
"een brede blik
op bouwen"

huisvestingsadvies

bouwkosten

bouwregelgeving

planeconomie

milieulasten

BIM coördinatie en controle

www.bouwscoop.nl
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Het kabinet neemt de aanbevelingen van de parlementaire enquête-
commissie over en heeft deze uitgewerkt in 50 maatregelen. 
Het kabinet legt wettelijk vast dat het jaarlijks verantwoording afl egt 
over de voortgang. Dit gebeurt in een ‘Staat van Groningen’. 
Ook komt er ieder halfjaar een gesprek in Groningen over de 
voortgang en benodigde acties. 

Schade en versterking 
Het gebied waar bewoners niet hoeven aan te tonen dat aardbevings-
schade door gaswinning komt, wordt vergroot. Ook wordt wettelijk 
vastgelegd dat dit gebied wel groter, maar niet kleiner gemaakt kan 
worden. Onderzoeken naar de schadeoorzaak bij schades lager dan 
€ 60.000 stoppen. 
Straten, buurten of dorpen worden zoveel mogelijk in één keer 
aangepakt. De bewonersbegeleiders van de NCG krijgen per casus 
€ 50.000 mandaat om bewoners te helpen en beslissingen te nemen. 
Woningen die nog versterkt moeten worden, worden waar dat kan 
tegelijkertijd gereedgemaakt om op een later moment aardgasvrij te 
worden. Voor andere woningen in het gebied komt extra geld voor 
verduurzaming.

Wat betekent dit in de praktijk? 
De maatregelen bestaan helaas alleen nog maar op papier en zijn 
nog niet getoetst op uitvoerbaarheid. De komende tijd zullen de 
uitvoeringsinstanties, Instituut Mijnbouwschade Groningen (IMG) en 
de Nationaal Coördinator Groningen (NCG), hun werkwijze moeten 
herzien en wijzigingen doorvoeren. 
Enkele duizenden Groningers en Drenten die op korte termijn een 
besluit verwachten over hun schadeaanvraag, zijn gebeld met de 
vraag of zij hun schademelding ‘op pauze’ willen zetten zolang er 

geen duidelijkheid is over de nieuwe werkwijze. Het IMG verwacht in 
september meer duidelijkheid te kunnen geven. Het IMG wil hierbij 
onder andere inzetten op het daadwerkelijk herstellen van schade 
(herstel in natura) met behulp van een eigen aannemer of een aan-
nemer van het IMG. Ook zullen ze naar verwachting meer met vaste 
vergoedingen gaan werken.
In de versterkingsoperatie is de ‘dorpenaanpak’ een voorbeeld 
waarbij straten, buurten of dorpen in één keer worden aangepakt. 
De NCG heeft daarnaast een regiobouwmeester aangesteld om de 
ruimtelijke kwaliteit meer te kunnen waarborgen.

Kijk voor een actuele stand van zaken op: www.schadedoormijnbouw.
nl en www.nationaalcoordinatorgroningen.nl

Wat vindt de GBB? 
De GBB is in grote lijnen redelijk tevreden met de inzet van het 
kabinet, maar maakt zich over een aantal punten grote zorgen. Het 
maatregelenpakket zorgt voor nieuwe verschillen, bijvoorbeeld 
tussen bewoners waarvan het versterkte huis al is opgeleverd en 
bewoners die nog aan de versterking van hun huis moeten beginnen. 
De staatssecretaris geeft helaas nog geen duidelijkheid over het met 
terugwerkende kracht toekennen van de maatregelen. De GBB vindt 
dat de prioriteit bij de zwaarst gedupeerden moet liggen, woonach-
tig boven het gasveld. Bewoners hebben daar vaak voor meer dan 
€ 60.000 aan schade. Zij blijven opgezadeld met een onderzoek naar cau-
saliteit. Bovendien gaat de werkdruk van het IMG fl ink omhoog door 
de uitbreiding van het gebied waar zij schade moeten toekennen, wat 
zorgt voor langere wachttijden en minder capaciteit voor de zwaarst 
gedupeerden.

Ook is de GBB teleurgesteld over het feit dat niet wettelijk is vast-
gelegd dat de gaswinning op 1 oktober 2023 defi nitief stopt. 

Nij begun

24 februari 2023 - Presentatie enquêterapport aardgaswinning 
Groningen 
Het eindrapport ‘Groningers boven gas’ is - na meer dan twee 
jaar onderzoek - door de enquêtecommissie aangeboden aan de 
Tweede Kamer in boerderij De Diek’n in Zeerijp. De belangen van 
de Groningers zijn structureel genegeerd bij de aardgaswinning in 
Groningen. Dit heeft rampzalige gevolgen voor Groningers. Zo luidt 
de hoofdconclusie van de parlementaire enquêtecommissie aard-
gaswinning Groningen. Naast een feitenreconstructie en daaruit 
voortvloeiende conclusies doet de commissie ook een aantal 
aanbevelingen voor de toekomst. Volgens de commissie moet het 
vanaf nu ‘milder, makkelijker en menselijker’. 

Op dezelfde dag plaatst de GBB een advertentie in een aantal 
landelijke kranten onder de titel ‘Het is niet over als het voorbij is’. 
Hiermee vraagt de GBB aandacht voor de nog altijd voortdurende 
ernstige problemen in het bevingsgebied. In maart publiceert de GBB 
een inhoudelijke reactie op het enquête-rapport. De aanbevelingen 
van de enquêtecommissie zijn richtinggevend, maar in haar reactie 
doet de GBB juist concrete aanbevelingen voor Groningen. Je kunt de 
reactie lezen op de website van de GBB.

12 en 13 april 2023 – Tweede Kamerdebat over de verantwoording 
van het parlementaire onderzoek
Tijdens dit plenaire debat stellen Tweede Kamerleden vragen aan de 
parlementaire enquêtecommissie over de totstandkoming van 
het enquêterapport. Opvallend is dat het debat niet alleen over 
de inhoud gaat; er wordt ook veel gesproken over de rol van de 
Tweede Kamer. Kamerleden vragen zich af of zij hun controlerende 
functie nog goed kunnen uitoefenen, en sommigen erkennen dat zij 
niet altijd in het belang van Groningen hebben gehandeld. 

De Kamer neemt hierna een motie aan waarin zij de analyse, 
conclusies en aanbevelingen van de enquêtecommissie onderschrijft. 
Het is dan aan het kabinet om op korte termijn een reactie te geven 
op het rapport ‘Groningers boven gas’. 

25 april 2023 – Kabinetsreactie ‘Nij begun’ 
Minister-president Mark Rutte en staatssecretaris Hans Vijlbrief pre-
senteren in Garmerwolde de kabinetsreactie ‘Nij begun’. 
‘Nij begun’ is een maatregelenpakket met 50 beoogde maatregelen, 

die volgens het kabinet moeten zorgen voor ‘erkenning, herstel en 
perspectief’ na de rampzalige gevolgen van de gaswinning in Groningen. 

De GBB is bij de presentatie in Garmerwolde aanwezig en plaatst die 
dag een korte reactie op haar website. Op 22 mei publiceert de GBB 
een uitgebreide offi  ciële reactie op ‘Nij begun’.  
Je kunt de reactie lezen op de website van de GBB. 

6 en 7 juni 2023 – Tweede Kamerdebat met het kabinet 
Kamerleden gaan in debat met minister-president Mark Rutte en 
staatssecretaris van Mijnbouw Hans Vijlbrief. De oppositiepartijen 
zijn zeer kritisch over de rol van Mark Rutte. Zij zijn van mening dat 
hij zijn rol als minister-president niet meer goed kan uitoefenen en 
dienen een motie van wantrouwen in. Hoewel een aantal coalitie-
partijen zich kritisch uitlaat over Mark Rutte, steunen zij uiteindelijk 
de motie niet. 

Met staatssecretaris Hans Vijlbrief gaat de Tweede Kamer in debat 
over het maatregelenpakket ‘Nij begun’. Een aantal onderwerpen 
komt uitgebreider aan bod, zoals het verhogen van het schade-
bedrag naar € 60.000 voor schades waarbij geen onderzoek naar de 
causaliteit wordt gedaan, het inzetten van ‘taskforces’ voor het MKB, 
boeren en monumenteigenaren en het toekennen van maatregelen 
met terugwerkende kracht. Helaas kan de staatssecretaris nog geen 
toezeggingen doen over dit laatste punt. 

Onder de vlag van ‘Respect voor Groningen’ regelt de GBB vervoer 
naar Den Haag voor iedereen die het debat wil bijwonen. Beide 
dagen zit de publieke tribune van de Tweede Kamer vol met Groningers. 
Voor aanvang van het debat voert Respect voor Groningen actie voor 
het Tweede Kamergebouw. De GBB spreekt Tweede Kamerleden toe 
en vraagt om ‘geen gebakken lucht, maar daden voor Groningen!’.

13 juni 2023 - Stemmingen in de Tweede Kamer
Tijdens het debat zijn er moties ingediend die betrekking hebben 
op het maatregelenpakket ‘Nij begun’. Een aantal moties worden de 
week erna aangenomen. Zo is er een motie aangenomen die waar-
borgt dat de Wet Groningen een generatielange inzet garandeert, een 
motie over verhoging van het schadebedrag naar € 60.000 voor schades 
waarbij geen onderzoek naar de causaliteit wordt gedaan, en een motie 
over het in het leven roepen van taskforces voor complexe gevallen. 

De parlementaire enquête aardgaswinning Groningen. 
Een nieuw begin?
De afgelopen maanden stonden in het teken van het parlementaire enquêterapport aardgaswinning 
Groningen (PEAG). Er is veel gebeurd! We zetten de belangrijkste gebeurtenissen nog eens voor je op een rij.
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Bornholmstraat 15
9723 AW Groningen

badkamer en toilet!badkamer en toilet!
Alles voor je

Maak van je huis weer een thuis

Bij BAUHAUS Groningen hebben we alles om van 
jouw huis weer een echt thuis te maken. Pak dus nu 
jouw klus aan en breek eindelijk die muur door, leg je 
nieuwe vloer, en schilder je huis. 

Met 16 speciaalzaken onder een dak vind jij onze verf 
in alle kleuren, behang in honderden soorten, design-
vloeren, alles voor je badkamer en toilet, ijzerwaren, 
bouwmaterialen en nog veel meer. Het ligt allemaal 
op je te wachten, in onze winkel of de drive-in. En wil 
je advies? Onze deskundige medewerkers helpen je 
graag. Tot snel bij BAUHAUS!

Optimaal gebruik maken van je schadevergoeding? 
Dat kan, bij BAUHAUS! Al onze producten hebben 
vaste, lage prijzen. Dat garanderen wij! 
Lees meer over onze laagsteprijsgarantie: nl.bauhaus/garanties

Maandag t/m vrijdag: 07.00 - 21.00 uur
Zaterdag: 07.00 - 18.00 uur
Zondag: 12.00 - 18.00 uur
Ondanks de werkzaamheden aan de rondweg is BAUHAUS gewoon bereikbaar! 

Wil je weten hoe? Check dit even op onze site: nl.bauhaus/groningenbereikbaar

nieuwe vloer!nieuwe vloer!
Jouw mooie

perfecte kleur!perfecte kleur!
Altijd de

schroe� e!schroe� e!
Elk gewenst

Heb je een vakman of -vrouw nodig voor montage of 
installatie? Onze allerbeste vaklui komen bij jou thuis 
en zorgen voor de perfecte montage van je klus. Onze 
montagecoördinator doet de planning en houdt contact 
met de vaklui, zodat jij je verder nergens druk om hoeft te 
maken. Jij hoeft alleen maar het materiaal uit te zoeken!

Kom dus langs bij BAUHAUS; voor het beste materiaal en de beste vaklui!

DE GROOTSTE EN VOORDELIGSTE 

BOUWMARKT!

badkamer en toilet!badkamer en toilet!
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Kies montage bij je materiaal!

De vakmannen van onze montageservice zijn met zorg geselecteerd.  De allerbeste vaklui komen bij jou 
thuis en zorgen voor de perfecte montage van je klus. Zo hoef jij alleen nog het matiaal uit zoeken bij ons!

Onze montagecoördinator doet de planning en onderhoudt het contact, zodat jij je nergens druk om 
hoeft te maken. Dus kom eens langs, voor het beste materiaal en de beste vakmannen.

EVEN LANGS BAUHAUS

VAKMAN NODIG?

Montageservice
• Persoonlijk advies
• Vaste, lage prijzen
• Eén contactpersoon
• Gemakkelijk en snel 
• Professionele uitvoering
• 5 jaar BAUHAUS-garantie

Een greep uit onze montageservice:

• laminaat- en parketvloeren leggen

• wand- en plafondplaten plaatsen

• ramen, deuren en trappen plaatsen

• tegels leggen

• behangen en schilderen

• rolgordijnen en jaloezieen ophangen

• markiezen en zonneschermen monteren

• gereedschapsschuurtjes en blokhutten opbouwen

• paden en terrassen bestraten

• garagedeuren monteren

• badkamers renoveren, geheel of gedeeltelijk

• gevels herstellen

Meer info: nl.bauhaus/montageservice
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Nicole van Eijkern: ‘Mijn 
hersens doen het weer’
Nicole van Eijkern kan het nu, medio 2023, met een glimlach zeggen: ‘Mijn hersens doen het weer.’  
Maar daar ging vanaf 2014 wel een ‘rollercoaster’ aan vooraf die haar hele (actieve) leven en dat 
van haar gezin compleet overhoop haalde. Een verhaal over hoe mijnbouwschade een mens en een 
gezin kan slopen. Als één voorbeeld uit vele.

Nicole en haar familie wonen in een karakteristieke 
boerderij. Begin 2014 werd onder meer een ge-
scheurde achtergevel gemeld als mijnbouwschade. 
Eind 2014 kwam de NAM met een rapport waarin 
gesproken werd over ‘geringe schade’ ter waarde 
van € 3.700. De strijd voor een betere beoordeling 
van de schade begon vanaf 2015. Maar wie er aan 
tafel kwam, niet de NAM. 

Al toonden bodemonderzoek en bouwkundig 
onderzoek de kwetsbaarheid van de locatie aan, 
toch kwam er geen oplossing. Het lukte niet om in 
gesprek te komen over het rapport. Via de rechter 
probeerde Nicole tevergeefs het dossier boven water 
te krijgen. Vervolgens bood de NAM aan, vilein als 
steeds, de stukken toe te sturen, op voorwaarde dat 
de familie de procedure stopte. Wat nu te doen? De 
advocaat van de familie zei: “Je staat met de rug 
tegen de muur.” De truc van de NAM blokkeerde een 
uitweg. Het is dan inmiddels begin 2017.

Heft In Eigen Hand
Toen kwam de mogelijkheid om via ‘Heft in Eigen 
Hand’ de versterking in gang te zetten. 
Maar intussen was het huis ‘met geringe mijnbouw-
schade’ al zodanig ontzet, dat er geen andere mo-
gelijkheid meer was dan sloop. In 2014 had het op 
zich robuuste gebouw nog hersteld kunnen worden, 
nu was dat onmogelijk. 

Het wrange is dat iedereen bij de NAM wist dat hun 
beleid niet klopte. Alleen naar buiten toe hield men 
zich gedeisd.

Net voor de zomer 2020 kwam uiteindelijk de bud-
getaanvraag rond om het huis onder ‘Heft In Eigen 
Hand’ te versterken. Weliswaar ook weer met een 
adder onder het gras: er werd ‘cost control’ toege-
past. Het werk aan o.a. de gebinten en de bouwweg 
kon wel wat minder. De resterende € 80.000 was 
voor de eigenaar. Maar die inschatting berustte op 
verkeerde parameters, zoals na drie maanden bleek. 
De indexering moest ook zelf worden betaald. Pas 

na een jaar bleek dat dat kon worden teruggevor-
derd. Wat een stress intussen. 

Sloop-nieuwbouw
Eind 2020 kwam de sloop-nieuwbouw op gang. 
Besloten was om tijdelijk in het voorhuis te gaan 
wonen, het achterste deel af te breken en daar een 
nieuw huis te bouwen in de stijl van het oude huis. 
In oktober 2021 was het nieuwe huis gereed. Maar 
toen Nicole de sleutel in het slot stak, kwam het 
volle besef ‘Dit is niet mijn huis.’ Ze stortte in en 
bleek serieuze gezondheidsproblemen te hebben 
ontwikkeld die lang aanhielden. 

Nicole zegt nu, medio 2023, eindelijk: ‘Mijn hersens 
doen het weer.’ 

Gezin
Wat deed dit alles met de familie zelf?
Dochter Eline woonde de eerste jaren nog thuis en 
maakte alle ellende dag in dag uit mee. Het slokte 
haar ouders meer en meer op en dat had grote in-
vloed op de stemming en de onderlinge verstandhou-
ding. Nadat ze na twee jaar op kamers ging wonen, 
merkte Eline in de weekenden steeds meer narigheid. 
En wat dat met haar ouders deed, begon ook steeds 
meer op haar zelf te drukken. Ze bleef enkele week-
enden weg, voelend dat wat afstand beter was voor 
de onderlinge relatie. Nicole had niet de energie om 
goed te reageren op haar dochter, om er als ouder 
te zijn. “Het is onbetaalbaar wat je verliest in deze 
belangrijke periode in je leven, die je niet over kunt 
doen.” Na de oplevering van het huis werd de band 
binnen het gezin na enkele maanden weer goed.

Eline heeft zich hard gemaakt om aandacht te 
vragen voor jongeren in het aardbevingsgebied. Ze 
sprak o.a. met de kinderombudsman en maakte 
voor RTV Noord de podcast ‘Verscheurde Jeugd’ 
ter gelegenheid van 10 jaar Huizinge. Sindsdien is 
ze vaak gevraagd voor interviews. Op die manier 
geeft zij betekenis aan deze ingrijpende periode in 
haar leven.

Column
Tekst: Cees Wildervanck, psycholoog en aardbevingsgedupeerde

Van VOC tot Lelylijn

Wie zich als aardbevingsgedupeerde verdiept in het boek ‘Revolusi’ van 
David van Reybrouck over de koloniale geschiedenis van Nederland, 
kan af en toe zijn ogen niet geloven: de VOC-mentaliteit is alive and 
kicking! Die mentaliteit refereert aan de Verenigde Oost-Indische Com-
pagnie in Indonesië. Gewin uit specerijen was de motivatie van de VOC 
om regelrechte genocide te plegen. We waren daar best wel trots op, 
hier. Nog recent was ons credo: ‘VOC-mentaliteit’ en daar bedoelden we 
mee: ferme jongens, stoere knapen, winsten maken. De door de VOC 
begane criminaliteit was al lang bekend, en toch presteerde toenmalig 
premier Balkenende, nota bene geschiedkundige, het in 2006 nog om 
te zeggen: ‘Ik wil weer een VOC-mentaliteit.’ Dat hij tegelijkertijd pleitte 
voor normen en waarden is zeker in retrospectief een gotspe.

Groningen
Wat heeft dit nu te maken met wat de overheid doet in het kader 
van de aardbevingen in Groningen? In beide gevallen gaat het om 
mensvijandig commercialisme. Winst maken ten koste van mensen, 
en zelfs mensenlevens. Wat er in Groningen gebeurt, staat in omvang 
en intensiteit natuurlijk niet in verhouding tot wat de VOC in Indonesië 
aanrichtte. Maar dat er nu als gevolg van het overheidsbeleid doden 
vallen, was op zijn laatst al vijf jaar geleden bekend uit de rapporten 
van Gronings Perspectief, het project van de faculteit Gedrags- en 
Maatschappijwetenschappen (afd. psychologie) van de RuG. De ont-
wrichting van levens was al veel eerder evident.

Systeemfalen?
De rapportage van de Parlementaire Enquêtecommissie Aardgaswinning 
Groningen spreekt van ‘een ongekend systeemfalen.’ Maar is dit niet 
wat verhullend? We weten toch allemaal dat het vooral gaat om een heel 
beperkt aantal bedenkelijke bewindslieden en CEO’s van bedrijven. De 
combinatie van beide, de vriendschap tussen de huidige premier en een 
CEO kwam gedurende de enquête op gênante wijze naar voren. Er zijn 
parallellen tussen de bevingsellende en andere rampen. Denk aan de toe-
slagenaffaire, en merk op dat wantrouwen én respectloosheid jegens de 
gedupeerden een rode draad vormen in het rampzalige overheidsbeleid. 

En nu?
Stoppen van het Nederlands beleid jegens Indonesië was een taai en 
aanhoudend dodelijk proces. Hetzelfde geldt -uiteraard weer op veel 
geringere schaal- voor het stoppen van de gaswinning. Recent werd 
ook weer het argument van de leveringszekerheid van stal gehaald.
Zelfs ‘oplossingen’ voor de Groningers, mocht de gaswinning worden 
gecontinueerd, doen denken aan de VOC-tijd: deporteer ze. Koop hun 
huizen op en laat ze ergens anders gaan wonen! We mogen blij zijn 
dat nog niet wordt gekozen voor het alternatief uit de VOC-tijd: het in 
plaats van deporteren uitmoorden van de bewoners, zoals destijds 
van de Banda-eilanden, ten gerieve van de nootmuskaatwinning.
Maar we zijn er dus nog lang niet.

De Verenigde Groningse Compagnie
Nee, we zijn er nog lang niet. In tegendeel. De schrijver Paul Verhaeg-
he signaleert in zijn laatste boek ‘Onbehagen’ een grote verandering 
sinds de jaren tachtig in het denken over, en functioneren van de 
overheid. Destijds was de overheid nog algemeen geaccepteerd en 
gerespecteerd, tegenwoordig is de maatschappij meer egalitair. En 
dat leidt volgens Verhaeghe tot ‘een hiërarchie [...] waarin degenen 
met de grootste mond zichzelf allerlei privileges toekennen.’ Het is na 
lezing daarvan moeilijk om in dit kader niet vanzelf te denken aan de 
Commissaris van de Koning, de Burgemeester van de nauwelijks door 
aardbevingen getroffen stad Groningen, en oud-Gedeputeerde Remkes. 
Dit trio stond drie dagen na het verschijnen van het Enquêterapport 
op als ferme jongens, stoere knapen, klaar om winst te slaan uit het 
onduidelijke begrip ‘Ereschuld’. Het trio kwam met een ook financieel 
omvangrijk eisenpakket voor een veelheid aan infrastructurele en eco-
nomische maatregelen. Vergoeding voor de gedupeerden voor scha-
deherstel en versterking wordt terloops genoemd maar blijft verder 
buiten beeld. Zo wordt over de ellende en de ruggen van de gedupeer-
den steun binnengeharkt voor grotendeels volledig andere partijen en 
belangen dan die van gedupeerden. De VOC-mentaliteit, kortom, wordt 
ook in de nadagen van het gasdrama onverkort doorgezet door noorde-
lijke bestuurders, in een Verenigde Groningse Compagnie. 

Resultaten uit het verleden kunnen betrouwbare indicaties geven voor 
de toekomst. We hebben gezien hoe het afliep met de gedupeerden 
van de VOC.
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Tekst: Lukas Koops

Trijni van der Sluis:

‘Debat was een 
beschamende 
vertoning’ 
Meent van der Sluis was een markante Drent. Een klokkenluider, die vooral bekend is 
geworden door zijn niet aflatende, solistische strijd tegen de NAM over de gaswinning 
in Groningen en Drenthe. Hij werd geprezen vanwege zijn moed en doorzettingsvermo-
gen, maar ook vernederd en belachelijk gemaakt. Jarenlang heeft hij geprobeerd aan 
te tonen dat de aardbevingen in beide noordelijke provincies zijn veroorzaakt door de 
gaswinning. Uiteindelijk kreeg hij gelijk en bood de NAM excuses aan. Meent van der 
Sluis overleed op 13 juli 2000, 56 jaar oud. 

Woensdag 21 juni ben ik in Assen op be-
zoek bij Trijni van der Sluis, de weduwe van 
Meent. We blikken terug op alles wat er de 
afgelopen tijd is gebeurd met betrekking tot 
de gaswinning. Het onderzoek van de parle-
mentaire enquêtecommissie, de presentatie 
van het snoeiharde rapport van deze com-
missie en het debat daarover in de Tweede 
Kamer. Gespreksstof genoeg. ‘Dat debat 
was een beschamende vertoning,’ aldus een 
strijdbare Trijni van der Sluis (81). ‘Premier 
Rutte wekte gedurende een groot deel van 
de discussies de indruk lak te hebben aan 
de uitkomsten van het onderzoek. Hij zat er 
ongeïnteresseerd bij. Ik denk dat hij meende 
zich dat te kunnen veroorloven, doordat hij 
op voorhand de steun had van de coalitie-
partijen.’ Van der Sluis is vooral teleurge-
steld in Eline Vedder (CDA) en Mirjam Bikker 
(Christen Unie). ‘Ze hadden goede, bevlogen 
verhalen, maar toen het op stemmen aan-
kwam, steunden ze het kabinetsstandpunt. 
De belangen van het kabinet bleken belang-
rijker dan die van de Groningers.’ Waarde-
rende woorden heeft Trijni van der Sluis voor 
Henk Nijboer (PvdA), Sandra Beckerman (SP) 
en Jesse Klaver (GroenLinks). ‘Zij waren 
scherp en consequent. Legden de vinger 
precies op de juiste plek.’ 

Gevoel van herkenning
Trijni van der Sluis heeft niet uren achtereen 
voor de TV gezeten om de debatten te vol-
gen, maar heeft via diverse media uiteraard 
wel kennis genomen van de opvattingen van 

de Haagse politici. ‘Het gaf mij een gevoel 
van herkenning. In de jaren dat Meent met 
deze materie bezig was werd er door nogal 
wat politici op dezelfde wijze geredeneerd. 
Er is niet zoveel veranderd, denk je dan. 
Daar gaan we weer.’ Ze is ervan overtuigd 
dat haar man alles van begin tot eind 
gevolgd zou hebben. ‘Hij zou zich er enorm 
hebben ingegraven en samen met mij vol 
opwinding voor de TV gezeten hebben, onop-
houdelijk commentaar leverend. Ik ben blij 
dat hem dat bespaard is gebleven.’ Tom van 
der Lee, de voorzitter van de Enquêtecom-
missie, heeft de sympathie van Trijni van der 
Sluis. ‘Hij moet zich tijdens het Kamerdebat 
af en toe geminacht hebben gevoeld. Bedro-
gen misschien zelfs wel. Ik heb met deze 
man te doen. Je zag op TV dat hij zich ma-
teloos ergerde aan Rutte. Al het goede werk 
dat je hebt verricht en de neerslag daarvan 
in een uitstekend rapport wordt min of meer 
achteloos terzijde geschoven. Schandalig.’ 

Net als voor veel mensen is ook voor Van 
der Sluis de financiële stroom die naar Gro-
ningen moet vloeien onduidelijk. ‘Wat krijgt 
Groningen nou werkelijk en waarvóór pre-
cies? De miljarden vliegen de Groningers om 
de oren, maar wat gebeurt er met dat geld? 
Er wordt gegoocheld met bedragen. De cij-
fers die in Den Haag worden genoemd en de 
Groningse wensen sporen niet. Ik vind dat 
de door de gaswinning gedupeerde burgers 
in de eerste plaats geholpen moeten wor-
den. Alle schade moet ruimhartig vergoed 

worden. De versterking van woningen in het 
bevingsgebied moet voortvarend worden 
aangepakt en ook de mensen die kampen 
met mentale problemen moeten geholpen 
worden. Daarnaast moet het Rijk veel meer 
investeren in het Noorden om de historisch 
gegroeide economische achterstand te 
verkleinen. Over het gebrek aan steun voor 
gedupeerden zou Meent zich vanuit zijn 
sterk ontwikkelde rechtvaardigheidsgevoel 
ook vreselijk druk hebben gemaakt. Het 
onrecht dat de Groningers is aangedaan is 
onvoorstelbaar groot.’ 

Met het begrip ‘ereschuld’ dat de afgelopen 
maanden regelmatig voorbijkwam kan Trijni 
van der Sluis niet zoveel. ‘Dat begrip kun 
je niet in geld uitdrukken. In een concreet 
bedrag. Als je een ereschuld hebt dan heb 
je verzaakt t.o.v. de burgers. Dat betekent 
excuses aanbieden. Op de knieën. De regio 
niet langer als een wingewest beschouwen, 
maar als deel van het land dat er toe doet. 
In plaats van dat Rutte zoiets zei, noem-
de hij de schade door de gaswinning een 
‘neveneffect.’ Ongelooflijk. Op de vraag wat 
hem in zijn loopbaan het meest geraakt 
heeft, denkt hij het eerst aan de kwestie 
rond de dividendbelasting. Niet de enorme 
problemen van de Groningers. Financiële be-
langen zijn voor Rutte belangrijker dan al het 

andere. Diezelfde Groningers zijn veel te lief. 
Te meegaand. Ze zitten braaf op de publieke 
tribune de debatten te volgen en geven am-
per blijk van hun boosheid. Ze hadden wel 
wat meer in verzet mogen komen. Misschien 
massaal geen belasting betalen. Op z’n 
minst anders stemmen bij verkiezingen. Dat 
gebeurde allemaal niet. Ik weet zeker dat 
Meent er ook zo over gedacht zou hebben.’ 
Trijni van der Sluis is positief over de Gronin-
ger Bodem Beweging en het Gasberaad. ‘Als 
de overheid het laat afweten heb je dit soort 
clubs nodig om de belangen van de Gronin-
gers te behartigen. Dat doen ze goed.’ Dat 
staatssecretaris Hans Vijlbrief veel krediet 
heeft gekregen verbaast Van der Sluis niet. 
“Hij is gezegend met een positief uitstralen-
de persoonlijkheid en heeft van Rutte een 
bepaalde ruimte gekregen waarbinnen hij 
kan opereren en een charmeoffensief kan 
voeren. Maar ik weet zeker dat Rutte de 
marges bepaalt. Bij de stemmingen in de 
Tweede Kamer ontraadde Vijlbrief bepaalde 
moties om financiële redenen. Dat zegt 
genoeg.’ In het rapport van de parlementaire 
enquêtecommissie wordt Meent van der 
Sluis genoemd. Trijni van der Sluis: ‘Dat 
doet me wel wat. Wat hij heeft gedaan is 
allemaal niet voor niets geweest.’    

Verruiming van immateriële schadevergoeding 
Het Instituut Mijnbouwschade Gro-
ningen (IMG) heeft een regeling voor 
immateriële schadevergoeding. Deze 
regeling is bedoeld om mensen te com-
penseren voor de geleden immateriële 
schade als gevolg van de gaswinning in 
het gebied. De regeling wordt sinds no-
vember 2021 uitgevoerd en aanvragers 
komen doorgaans in aanmerking voor 
een schadevergoeding tot €5.000. 

Onlangs heeft het IMG een verruiming van 
de schadevergoeding doorgevoerd. 

Iedereen binnen de versterkingsoperatie 
krijgt hoogste vergoeding
Iedereen in de versterkingsoperatie heeft 
vanaf nu recht op de hoogste vergoeding 
van €5000. Ook als je huis veilig is ver-
klaard (er hoeft dus niet getimmerd te wor-

den) of als je nog geen versterkingsadvies 
van NCG hebt ontvangen, heb je hier recht 
op. De regeling geldt voor elke woning 
binnen de versterkingsoperatie. 

Heb je de immateriële schadevergoeding 
aangevraagd, minder dan € 5.000 toege-
kend gekregen, maar heb je hier nu recht 
op? Dan kun je tegen het einde van de 
zomer bericht van het IMG verwachten over 
een aanvullende vergoeding. Je hoeft hier 
verder geen actie op te ondernemen.

Vergoedingen binnen huishouders worden 
gelijkgetrokken
Vergoedingen binnen huishoudens wor-
den gelijkgetrokken, óók voor kinderen en 
jongeren. Voorbeeld: zijn er binnen jouw 
gezin verschillende vergoedingen voor im-
materiële schade uitgekeerd, bijvoorbeeld 

van € 1.500 voor meerderjarige inwonen-
de kinderen en € 3.000 voor de ouders? 
Iedereen binnen het gezin heeft nu recht 
op € 3.000. 

Dit geldt dus ook voor minderjarigen. De 
regeling voor kinderen gaat in het najaar 
van start, en kan op dit moment nog niet 
aangevraagd worden. 

Heb je de immateriële schadevergoeding 
aangevraagd en minder dan je gezinsleden 
ontvangen? Dan kun je tegen het einde van 
de zomer bericht van het IMG verwachten 
over een aanvullende vergoeding. Je hoeft 
hier verder geen actie op te ondernemen.

Moet je nog een aanvraag doen?
Heb je helemaal nog geen aanvraag voor immateriële schade gedaan? Je kunt dan 
het beste wachten tot het einde van de zomer, wanneer het IMG de wijzigingen in het 
systeem heeft doorgevoerd.
 
Je kunt de vergoeding aanvragen via: 
https://www.schadedoormijnbouw.nl/immateriele-schade

Ook huurders kunnen aanspraak maken op de vergoeding!
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Kenmerken Vergnes Expertise
•  Wij komen op voor uw belangen
•  Vakkundige schadeopname
•  Onafhankelijk
•  Objectieve bouwkundige ingenieurs
•  Ruime ervaring met mijnbouwschades
  (o.a. gaswinningsschade)

Mijnbouwschade?

Laat u bijstaan!

Wat kunnen we voor u betekenen?
•  Een contra-expertiserapport opstellen
•  Opstellen zienswijze / bezwaarschrift IMG
•  Begeleiding tijdens schade-opname IMG
•  Deskundige beoordeling van herstelwijze
•  Advies en begeleiding bij bouwkundig versterken
•  Een nulmeting uitvoeren

Wij zijn het regionale expertisebureau dat opkomt voor de  belangen van 
iedereen die getro�en is door mijnbouwschade. Vergnes Expertise heeft 
jarenlange ervaring in de schade-expertisebranche. Onze insteek is dat de 
schade volledig en duurzaam wordt hersteld op kosten van de veroorzaker.

                                                    U kunt altijd vrijblijvend contact opnemen

0594-767004
info@vergnes-expertise.nl
www.vergnes-expertise.nl

Aangesloten bij 
de kamer van

EXPERTISE BV
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